
BUTLLETÍ municipal
núm. 114, gener i febrer de 2011

Es fa efectiu el crèdit amb 
Caixa Laietana
L’entitat ha concedit un crèdit a 
l’Ajuntament per valor de 2.700.000 
euros, que permetrà pagar les factures 
pendents amb proveïdors. PÀG. 3

ESPECIAL ECONÒMIC
PLA DE SANEJAMENT 2011-2014

L’Ajuntament aprova 
el pressupost del 2011
El pressupost presenta un nova 
retallada d’un milió d’euros, per tal 
de complir amb el Pla de Sanejament 
aprovat al gener. PÀGS. 4-7

Audiència pública per al proper 
9 de març
L’equip de govern presentarà el Pla de 
Sanejament 2011-2014 i les mesures 
d’estalvi que es contemplen en el 
pressupost d’enguany. PÀG. 9
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S U M A R I

EDITORIAL

Gràcies

El passat divendres 18 de febrer, culminava un llarg procés de treball i 
esforç per equilibrar les finances de l’Ajuntament: la signatura del crèdit que 
eixugarà tot el romanent negatiu i permetrà pagar els deutes amb empresaris 
i proveïdors. Per al govern municipal, la concessió d’aquest crèdit implica 
l’acabament d’un període; implica, poder començar de zero amb un equili-
bri pressupostari garantit. 

Sortir de la crisi reforçats passa per una aposta ferma per equilibrar in-
gressos amb despeses, però, més concretament, per assegurar que la despesa 
corrent queda sufragada amb el finançament bàsic. O el que és el mateix, 
les despeses irrenunciables que comporta el funcionament de l’Ajuntament i 
els serveis que està obligat a prestar als seus vilatans, ara es financen amb els 
ingressos que no depenen de factors conjunturals (com els provinents de la 
construcció). 

I és que durant molts i molts anys, la dinàmica d’aquest Ajuntament ha 
consistit a rebaixar els impostos dels vilatans a base de cobrir les despeses de 
serveis amb els ingressos de la construcció: la taxa d’escombraries, l’IBI... po-
dien rebaixar-se perquè el dèficit dels serveis es cobria amb els ingressos de la 
construcció. Això, va obligar l’Ajuntament a dependre d’aquests ingressos per 
finançar la despesa corrent, provocant que, un cop arribada la crisi, els esfor-
ços per reequilibrar els ingressos amb les despeses corrents fossin ingents.

Però no ha estat un camí fàcil per ningú. L’esforç de tots, ha tingut el seu 
resultat. Per això, volem aprofitar aquestes ratlles per fer arribar el nostre 
agraïment:

Als proveïdors de l’Ajuntament, que malgrat patir de primera mà la si-
tuació de crisi econòmica general i l’endarreriment en el pagament de les 
factures per part d’aquest Ajuntament, han seguit prestant els seus serveis 
amb el mateix rigor, adaptant-se a la nova situació.

Als treballadors municipals, per prendre consciència en tot moment de 
la situació en què vivim, i col·laborar en tot allò que han pogut per augmen-
tar l’eficiència dels serveis que oferim i fer propostes per tal de reduir-ne els 
costos.

A l’oposició, per recolzar la demanda d’un crèdit i per la seva predispo-
sició a col·laborar en tot moment per resoldre els problemes econòmics de 
l’Ajuntament, prioritzant l’interès comú per sobre dels interessos individuals 
de partit.

Sense la vostra col·laboració, res no hagués estat possible.

Clara Mir
Regidora de Comunicació

TELÈFONS ÚTILS

Ajuntament (oficines) 93 540 93 50
Avaries FECSA- ENDESA 900 77 00 77
Avaries d’aigua SOREA 902 25 03 70
Avaries de gas  900 39 40 41
Biblioteca de Can Llaurador 93 555 01 04
Bombers de Badalona 93 388 08 80
Casa Rectoral  93 555 30 91
Casa Cultura La Unió 93 540 12 63
Ca la Cecília (Cultura) 93 540 47 96
Casal de Gent Gran  93 540 01 68
Casal de Joves  93 555 36 13
CAP El Masnou  93 555 70 61
Centre Veterninari Teià 93 540 41 21
Correus   93 540 49 27
Escola CEIP El Cim  93 540 90 46
Escola CEI El Bambi  93 540 30 46
Llar d’Infants Els Galamons 93 555 86 32
Escola de Música Clau de Sol 93 540 81 08
Escola de Música Cadença 93 555 75 36
Consultori Municipal 93 540 79 77
Creu Roja (El Masnou) 93 555 21 21
Deixalleria  93 555 86 99
Farmàcia   93 555 35 18
Mercat Municipal  93 555 58 42  
Mossos d’Escuadra  088
Policia Municipal   666 59 67 42  
Poliesportiu   93 540 51 51
Servei d’Educació   93 540 61 77 
Servei Local d’Ocupació  93 555 56 99
Serveis de Manteniment  93 555 62 25
Serveis Socials   93 540 61 40 
Servei de Recaptació  93 540 90 12
Taxis:
   M. Angel Morón  670 22 58 12
   Joan Oliveras        659 598 111/607 498 111 
   Manel Llaberia  670 25 47 29
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El passat divendres 18 de febrer es va formalitzar la signatura de 
l’operació de crèdit amb Caixa Laietana que permetrà retornar l’es-
tabilitat pressupostària a l’Ajuntament. Es tracta d’un crèdit per valor 
de 2.700.000 €, la contractació del qual es va aprovar per unanimitat 
de tots els grups municipals en el ple del passat 27 de gener.  

Aquest crèdit permetrà que en un termini de dues setmanes s’ei-
xugui el deute contret amb empreses i proveïdors i així posar al dia 
les factures pendents de l’Ajuntament. El tipus d’interès d’aquest 
crèdit es situa en un Euribor anual + 3% i una comissió d’obertura 
del 0,75%. La resta de comissions són del 0% i el termini de liqui-
dació serà de 3 anys, amb 9 mesos de carència. 

La contractació d’aquest crèdit va estretament lligada al Pla de Sa-
nejament, aprovat també en el darrer ple, que preveu com eixugar el 
dèficit amb què s’han tancat els pressupostos dels darrers tres anys. 
Aquest Pla de Sanejament, que tindrà una vigència de 4 anys (del 
2011 al 2014), preveu una retallada de les despeses valorada en un 
milió d’euros que es repartirà entre aquest any 2011 i el 2012.

El Pla de Sanejament, redactat per la Diputació de Barcelona, 
parteix d’un informe econòmic previ elaborat per aquest mateix 
organisme, que ha permès tenir les dades reals sobre quines són 
les àrees que més dèficit comporten i com redreçar-les. Partint, 
doncs, d’aquest estudi, s’ha pogut treballar en aplicar les mesures 
adequades per equilibrar el dèficit de l’Ajuntament. Un dèficit que, 
amb aquest crèdit i l’aplicació del Pla de Sanejament, permetrà 
acabar definitivament amb el desequilibri pressupostari. 

Clara Mir, regidora de Comunicació

HISENDA

L’Ajuntament fa efectiu el crèdit amb Caixa Laietana

Benvolguts comerciants, industrials i petits empresaris de Teià i 
d’arreu,

La situació de manca d’ingressos al nostre Ajuntament ha provo-
cat que en els darrers mesos s’hagin acumulat un important nom-
bre de factures impagades per uns serveis que tots vosaltres heu 
prestat a aquest Ajuntament.

Som molt conscients del perjudici que això ha suposat a les vos-
tres empreses o negocis, agreujat per la situació general de crisi i 
els maldecaps que heu passat per poder tirar endavant les vostres 
empreses, i en alguns casos, fins i tot les vostres famílies.

Això ha estat un neguit per aquest govern i us ben asseguro que 
des de fa molts mesos estem treballant i lluitant per redreçar la 
situació i liquidar-vos allò que us pertoca. La responsabilitat, que 
assumim, ens ha portat a no parar fins resoldre aquest deute i re-
tornar a la normalitat en els pagaments a tots vosaltres.

En nom meu, dels regidors i regidores de govern i de tot el Con-
sistori, us volem donar les gràcies per la vostra paciència, predis-
posició i col·laboració amb l’Ajuntament, sobretot a aquells que, 
malgrat tenir factures pendents, heu continuat donant el vostre 
servei al municipi. Això cal valorar-ho en la seva justa mesura. 

Gràcies de tot cor.

Josep Botey
Alcalde de Teià

ALCALDIA

Carta oberta als comerciants 
i empresaris

Aquest crèdit permetrà eixugar el deute amb proveïdors i empreses subministradores de l’Ajuntament 

El director de Caixa Laietana amb l’alcalde signant el crèdit.

Trobades de proximitat 
amb l’equip de govern 

Vols reunir-te amb l’equip de govern 
i fer-li arribar les teves preguntes o 
suggeriments? 

Doncs cada darrer dijous de mes, l’equip de 
govern restarà a l’Ajuntament per atendre 
aquelles persones que estiguin interessades a 
fer-los arribar els seus suggeriments. L’horari 
d’atenció al públic serà de 18 a 20 hores. 
Si ho vols, pots avançar el tema que vols tractar 
a la trobada a través del correu electrònic 
regidors@teia.cat

AJUNTAMENT DE TEIÀ
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En el darrer Butlletí Municipal us parla-
va del Pla de Sanejament aprovat pel Ple 
Municipal, que planifica el sanejament 
de les finances, el retorn de l’estabilitat 
al pressupost municipal i la incorporació 
d’un préstec de 2.700.000 euros per fer 
front al pagament de les factures endarre-
rides a empreses i autònoms. Aquesta es-
tabilitat s’ha d’aconseguir els dos primers 
anys del Pla (2011-2012) per  finalitzar 
amb romanent positiu de tresoreria els 
anys 2013-2014. 

Com a conseqüència d’aquest Pla, el go-
vern municipal ha elaborat un dels pres-
supostos més austers dels darrers anys, 
per tal d’equilibrar els ingressos amb les 
despeses i l’amortització d’aquest im-
portant crèdit signat amb Caixa Laietana 
el darrer mes de febrer. Les mesures de 
contenció en la despesa aplicades durant 
l’exercici 2010, que van afectar gairebé to-
tes les àrees -inclòs personal- han donat, 
provisionalment fins que no es tanqui 
definitivament, un superàvit real de gaire-

INGRESSOS

Impostos directes 3.371.900,00 34,1%

Impostos indirectes 205.100,00 2,1%

Taxes i altres ingressos  1.116.871,73 11,3%

Transferències corrents 1.809.733,28 18,3%

Ingressos  patrimonials 42.093,20 0,4%

Alienació d’inversions reals 0,00 0,0%

Transferències de capital 647.900,00 6,5%

Passius financers 2.700.000,00 27,3%

TOTAL INGRESSOS 9.893.598,21 100,0%

Què és el pressupost municipal?
És el document que recull la pre-
visió d’ingressos i despeses que 
tindrà l’Ajuntament. La vigència 
del pressupost coincideix amb 
l’any natural (de l’1 de gener al 
31 de desembre). El pressupost 
s’ha d’aprovar per ple, i no pot 
contenir un dèficit inicial, això vol 
dir que els ingressos no poden ser 
superiors a les despeses.

Què és la liquidació del 
pressupost?
Marca l’estat final d’execució del 
pressupost. És a dir, es tracta del 
còmput real d’ingressos i despeses 
un cop acabat l’any. Si el còmput 
és positiu, és a dir, que els ingres-
sos són superiors a les despeses, 
parlem de superàvit. Si el còmput 
és negatiu; o el que és el mateix, 
que els ingressos són inferiors a 
les despeses, parlem de dèficit.

Que és el romanent de 
tresoreria?
És la magnitud que expressa la si-
tuació financera de l’Ajuntament 
després de l’execució dels pres-
supostos al llarg dels anys. És a 
dir, correspon a la suma de les li-
quidacions dels pressupostos an-
teriors fins a la data actual.

Per què es pot incórrer en 
dèficit?
L’administració pública utilitza, 
com a eina de planificació de la 
seva gestió, el pressupost muni-
cipal. Aquest pressupost marca 
un límit legal en l’execució de la 
despesa: durant l’any en curs, no 
es podrà gastar més, que allò que 
s’ha previst ingressar. El proble-
ma, però, ve quan els ingressos 
previstos no s’arriben a assolir. És 
aquest el cas en què l’administra-
ció pública pot incórrer en dèficit: 
les despeses s’executen perquè el 
pressupost ho permet, però els 
ingressos no s’acompleixen.

Continua a la pàgina 7

ESPECIAL ECONÒMIC

El pressupost més auster
El govern retalla un milió d’euros en despeses corrents

CONCEPTES BÀSICS 
SOBRE LES FINANCES 
MUNICIPALS 

RESUM DEL PRESSUPOST 2011
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DESPESES

Despeses de Personal 3.012.557,57 36,9%

Despeses en Béns i Serveis 3.246.368,99 39,7%

Despeses financeres 234.464,77 2,9%

Transferències corrents 302.464,70 3,7%

Inversions reals 752.144,03 9,2%

Transferències capital 0,00 0,0%

Passius financers 619.560,80 7,6%

TOTALS DESPESES 8.167.560,86 100,0%

bé 500.000 euros, que es minora fins als 
115.000 euros una vegada incloses les fac-
tures pendents d’aplicació de l’exercici an-
terior. Això vol dir que l’esforç fet el 2010 
ha tingut el resultat esperat de no generar 
més dèficit i fins i tot, ha pogut corregir 
una petita part del romanent negatiu.

Però no n’hi haurà prou amb aquestes 
mesures per fer front a un Pla de Saneja-
ment que incorpora un endeutament de 
2.700.000 euros, aprovat per unanimitat 
de tots els grups polítics municipals en 
el ple del dia 27 de gener, ni pels ajusta-
ments comptables suggerits en l’estudi 
econòmic financer. Ajustant els ingressos 
i les despeses a la realitat, i treballant per 
primera vegada amb les dades a la mà de 
la liquidació de l’any anterior, la retallada 
en el pressupost del 2011 arriba gairebé als 
900.000 euros.

La premissa del govern municipal en 
aquesta gestió ha estat la de resoldre els 
endarreriments en els pagaments a prove-
ïdors, comerciants i industrials, retornant 
l’estabilitat pressupostària a les finances 
municipals. Perquè això pugui arribar a 
bon port i segons marca el Pla de Sane-
jament, l’Ajuntament ha d’incorporar un 
préstec per import de 2.700.000 euros i 
un esforç de retallada de despesa corrent 
d’un milió d’euros. Aquesta contenció de 
despesa s’ha reflectit en totes les àrees i, 
malgrat el superàvit del 2010, ha significat 
haver de prendre decisions que no pla-
uen a ningú quan es tracta de prescindir 
de serveis que fins ara l’Ajuntament estava 
donant als vilatans i vilatanes i sobretot, 
si aquestes mesures afecten, encara que 
parcialment, al personal, ja que ha estat 
la darrera opció que hem hagut d’acordar 

per poder complir amb els requeriments 
del Pla.   

Així doncs, el pressupost per al 2011 ha 
estat redactat a partir dels ingressos reals 
previstos per al 2011, de manera que s’han 
ajustat al màxim les previsions d’entrada 
de capital pels diferents conceptes, cor-
regint o suprimint aquells susceptibles a 
variació, entenent-la sempre a la baixa. 
Aquesta filosofia realista ens ha portat a 
presentar un pressupost amb una retalla-
da d’un milió d’euros. Aquesta davallada 
en les despeses ja estava prevista al Pla de 
Sanejament, distribuïda però en els exer-
cicis 2011 i 2012. Malgrat tot, l’hem apli-
cada en la seva totalitat en el pressupost 
del present exercici que es tancaria amb 
un superàvit de més d’un milió set-cents 
mil euros. 

L’esforç que aquesta mesura significa 
per cadascuna de les àrees és un acte més 
de responsabilitat d’aquest govern d’ERC 
i CIU, amb la voluntat de resoldre la difí-
cil situació que la caiguda d’ingressos de 
la construcció, de subvencions de l’Estat i 
la Generalitat i els molts serveis propis i 
impropis que el nostre Ajuntament posa a 
l’abast de la ciutadania, ha provocat en les 
nostres finances.

El resum final del pressupost per al 2011,  
ens dóna uns ingressos de 9.893.598,21 
euros i unes despeses de 8.167.560,86 
euros, resultant doncs, un superàvit 
del pressupost de l’exercici 2011 és de 
1.726.037,35 euros que contraresta el ro-
manent de tresoreria negatiu per import 
de 1.382.880,93 euros, així com la previ-
sió de liquidació de l’exercici 2010.

Josep Botey, alcalde de Teià

ESPECIAL ECONÒMIC I quin ha estat l’efecte de la crisi de 
la construcció?
Aquesta ha estat una de les causes 
que ha fet incórrer en dèficit a la 
majoria d’ajuntaments. Al tractar-se 
d’una crisi no prevista, les adminis-
tracions van pressupostar una sèrie 
d’ingressos, que després no es van 
acomplir. Això va provocar que el 
tancament dels pressupostos fos 
deficitari. En el cas de Teià, només 
l’any 2007, ja es van ingressar prop 
d’1 milió d’euros menys dels que es 
van pressupostar per conceptes re-
lacionats amb la construcció. 

Què és un Pla de Sanejament?
Quan la liquidació és negativa, és a 
dir, que s’ha gastat més d’allò que 
s’ha ingressat, la llei obliga a elabo-
rar un Pla de Sanejament que pre-
senti les mesures que s’aplicaran 
per reduir el dèficit generat. El ter-
mini no pot ser superior als 3 anys, 
comptant a partir de l’any següent 
de l’exercici en què s’aprova. Durant 
aquest període, s’haurà de generar 
prou liquiditat com per eixugar el 
romanent negatiu de tresoreria. 

Es pot demanar un crèdit per 
eixugar el romanent negatiu?
Si de la liquidació del darrer exercici 
se’n deriva un estalvi net negatiu, en 
cas de voler demanar un crèdit per 
eixugar el dèficit, caldrà abans de-
manar autorització al Departament 
d’Economia i Finances. Per tal de re-
bre’n l’autorització, és necessari pre-
sentar abans un Pla de Sanejament, 
la viabilitat del qual serà estudiada 
pel Departament, com a condició per 
a concedir-ne l’autorització.

Xifres:

Mitjana d’endeutament per habi-
tant a Catalunya: 600,48 euros per 
habitant*

Mitjana d’endeutament per habi-
tant a la comarca del Maresme: 
634,33 euros per habitant* 

Endeutament de l’Ajuntament de 
Teià: 456,01 euros per habitant*

*Dades extretes del Ministeri d’Econo-
mia i Hisenda. Darrera actualització pu-
blicada: 31 de desembre de 2009.

Clara Mir, regidora de Comunicació
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El govern municipal format per Esquerra i 
CIU va aprovar el passat dijous 27 de gener 
el Pla de Sanejament 2011-2014 amb els vots 
a favor d’ERC, CIU, PSC i l’abstenció de TxT. 
La complicada situació econòmica provoca-
da per la crisi financera, que ha afectat les 
famílies i les empreses en els darrers anys, ha 
arribat també a ajuntaments i altres admi-
nistracions públiques, que ara ens trobem 
amb una complicada situació de manca de 
liquiditat per fer front a la despesa corrent i 
els pagaments pendents. Cal, doncs, revisar 
l’estructura pressupostària per tal d’adap-
tar-nos a una nova etapa en què haurem de 
seguir prestant els serveis que són irrenun-
ciables per als ciutadans, amb la màxima 
eficiència però amb el mínim cost. 

En el cas de Teià, per dur a terme aquesta 
tasca de planificació pressupostària, hem 
demanat l’assessorament de la Diputació 
de Barcelona, que ens va elaborar un estudi 
financer per tal de determinar quines àrees 
generaven més despesa i fer suggeriments 
d’estalvi i millora. En base a aquest estudi, 
la Diputació també ens va elaborar un Pla 
de Sanejament que ens permet planificar i 
preveure quins ingressos i quines despeses 
tindrem, i així hem pogut dissenyar i asse-
gurar un escenari de futur estable i sense 
preocupacions en temes econòmics per als 
propers 4 anys. 

Entre les mesures més remarcables 
d’aquest Pla volem destacar-ne les se-
güents:

DESPESES
1) Mantenir la retallada del 5% de la 

massa salarial dels treballadors de l’Ajun-
tament que suposa un estalvi de 108.000 
euros l’any. Les reduccions de plantilla que 
es van dur a terme l’any 2010, suposaran 
un estalvi de 186.000 euros anuals. En to-
tal uns 294.000 euros d’estalvi en temes de 
personal per al 2011. 

2) Reducció de la despesa de serveis en 
1 Milió d’euros, que es repartiran entre els 
anys 2011 i 2012. Això suposarà un im-
portant estalvi econòmic que intentarem 
compensar, en part, cercant una major 
eficiència d’aquests serveis. Cal dir que 
l’estalvi d’aquests dos anys permetrà que 
a partir de 2013 puguem plantejar incre-
ments de serveis que es podran mantenir 
a llarg termini. 

3) Sol·licitud d’un préstec de 2,7MM d’eu-
ros per tal d’unificar en una única entitat ban-
cària (Caixa Laietana) les diverses operacions 
de tresoreria que teníem. Així mateix, aquest 
préstec ens permetrà liquidar nombroses fac-
tures pendents de pagament d’exercicis ante-
riors, doncs volem que l’Ajuntament quedi 
net de deutes amb els proveïdors (especial-
ment els petits i de Teià). 

INGRESSOS
4) Aplicar el criteri de la Diputació de 

què les taxes i els preus públics han de co-
brir el cost dels serveis prestats. L’objectiu 
d’aquesta mesura és no estrangular la capa-

citat de prestació de serveis municipals i, al-
hora, no augmentar altres impostos que no 
estan relacionats amb el servei finançat. Un 
exemple ja aplicat d’aquest suggeriment el 
trobem en l’increment de la Taxa d’Escom-
braries del 2011 que cobrirà el 85% del cost 
del servei (tot i que no arribarà al 100% 
com ens demanava la Diputació). 

5) Reducció del tipus de l’IBI els exerci-
cis 2013 i 2014, això vol dir que intentarem 
suavitzar la pressió fiscal generada per la 
revalorització futura dels terrenys que han 
passat la Revisió Cadastral. 

Cal dir que la política d’estalvi ja ha comen-
çat a aplicar-se al llarg del 2010, el que ens ha 
donat un tancament provisional de l’exercici 
amb un benefici estimat d’uns 115.000 euros 
(descomptant les factures aplicades de l’any 
anterior, el benefici arribaria a uns 500.000 
euros). Aquesta liquiditat que hem anat ge-
nerant amb molta cura i amb la feina ben 
feta, juntament amb el Pla de Sanejament 
aprovat, ens permetrà fer front al pagament 
del préstec sol·licitat i generar una estabi-
litat econòmica idònia de cara a la propera 
legislatura. Amb dificultats i amb problemes 
però, sobretot, amb valor i professionalitat, 
des de l’actual equip de govern d’ERC i CIU 
hem demostrat que la bona gestió municipal 
dels recursos econòmics ha estat, des de sem-
pre, una de les nostres prioritats de govern i 
que mai deixarem de treballar-hi. 

Anna Maria Balada, regidora d’Hisenda

Pla de sanejament 2011-2014

INGRESSOS:

EVOLUCIÓ D’INGRESSOS PER LLICÈNCIES 
D’OBRA DERIVADES DE LA CONSTRUCCIÓ

 1.000.000 € 828.200 € 496.920 € 100.000 €

RECAPTACIÓ REAL 110.072,87 € 63.898,09 € 78.928,14 € 154.676,09 €

ANY  2007 2008 2009 2010

EVOLUCIÓ D’INGRESSOS LIQUIDITATS

ESPECIAL ECONÒMIC
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D’INGRESSOS
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2007 2008 2009 2010 PREVISIÓ
2011

 7.068.104,56 € 6.646.675,62 € 6.833.915,36 € 6.778.599,13 €  6.695.698,21€    

ANY  2007 2008 2009 2010 2011

RECAPTACIÓ
D’INGRESSOS

*S’han descomptat dels ingressos aquells que s’han rebut de forma finalista 
per a projectes d’inversió i que no van destinats a finançar despesa corrent.
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A primers d’abril podrem comptar amb la 
figura d’un  nou inspector de policia, que se-
guint les directrius de l’equip de govern, serà 
l’encarregat de donar una nova imatge a la 
policia, basada en l’ètica policial i la proxi-
mitat al ciutadà.
La incorporació de l’inspector no suposa cap 
increment econòmic per a l’àrea de  Segure-
tat Ciutadana. S’han reestructurat els recursos 
humans, les tasques i els recursos tècnics, per 
tal d’optimitzar recursos i que la nova incor-
poració de l’inspector no suposi un incre-

ment en el pressupost de l’àrea. 
I precisament, per tal de minimitzar costos, 
l’equip de govern ha decidit, també, elimi-
nar un dels rèntings que tenia amb un dels 
vehicles de la policia local; així com les gra-
tificacions del personal de l’àrea. Això contri-
buirà a mantenir els serveis que oferíem fins 
ara, però minimitzant les despeses de l’àrea 
i introduint una nova manera de fer per tal 
d’apropar la policia al ciutadà.
D’altra banda, el nou inspector, tindrà un 
altre objectiu: treballar de forma transversal 

a través de les àrees de Serveis Socials, Edu-
cació, Joventut, escoles, associacions de veïns 
i entitats. D’aquesta manera, podrem tenir 
una perspectiva més àmplia de les necessitats 
i inquietuds de les persones que integren el 
municipi.
Aquesta  modificació de la plantilla va ser 
aprovada per ple amb la unanimitat de tots 
els grups municipals. 

Josefina Ribas
Regidora de Seguretat Ciutadana

Des del 15 de febrer ja és possible reno-
var el DNI al nostre municipi. Per a fer-
ho, només cal que truqueu al telèfon de 
la policia local (93.555.71.14) de 9 a 16 
hores, de dilluns a divendres. D’aquesta 
manera, es conformarà una llista de per-
sones per a renovar el DNI,  quan arribi 
a les 25 o 30 persones, s’avisarà als inte-
grants de la llista per tal d’informar-los 
del dia i hora en què podran venir a fer 
la renovació.

Des del Cos Nacional de Policia, calcu-
len que per nombre d’habitants, aquest 
servei es podrà oferir aproximadament 
cada dos mesos. La renovació del DNI 
s’efectuarà als baixos de Ca la Cecília. 

Josefina Ribas
Regidora de Seguretat Ciutadana

SEGURETAT CIUTADANA

SEGURETAT CIUTADANA

La regidoria de Seguretat Ciutadana aposta 
per una policia de proximitat

Arriba a Teià el servei de renovació del DNI

Any 2010
Pressupost: 603.182,05 euros
Plantilla:

 • 1 sotsinspector  

 • 12 agents    

 • 1 auxiliar administrativa

Any 2011
Pressupost: 574.743,94 euros. 
Disminució respecte l’any 2010 de 
28.438,11 euros.

Plantilla:     
 • 1 inspector  
 • 1 Sotsinspector  
 • 11 agents  

 • 1 auxiliar administrativa

EVOLUCIÓ DEL PRESSUPOST DE L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA

Requisits:

Per a la primera inscripció (1r DNI):
• Fotografia de carnet en color
• Certificat de naixement
• Certificat d’empadronament

Renovació per caducitat:
• Fotografia de carnet en color
• DNI caducat

Renovació per pèrdua, robatori o deterio-
rament:
• Dues fotografies de carnet a color
• Imprès D-601 complimentat que es facili-
tarà pel mateix equip mòbil de renovació del 
DNI

Renovació per canvi de domicili:
• Fotografia de carnet
• DNI anterior
• Certificat d’empadronament
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El proper 9 de març a les 20 hores l’equip de govern presentarà 
públicament el Pla de Sanejament 2011-2014. L’acte tindrà lloc a 
la sala d’actes de la CMC La Unió i es dividirà en tres blocs: Du-
rant la primera part, l’equip de govern presentarà les principals 
mesures contemplades en el Pla de Sanejament, aprovat pel ple 
de l’Ajuntament el passat 27 de gener. Aquest Pla, presenta una 
retallada d’1 milió d’euros repartida entre el 2011 i el 2012, que 
permetrà eixugar el dèficit amb què s’han tancat els pressupostos 
dels darrers anys.
En la segona part de l’acte, l’equip de govern presentarà el pressupost 
del 2011, aprovat pel ple el passat 24 de febrer, on s’explicaran les mesu-
res concretes de retallada que es realitzaran durant aquest mateix any.
Finalment, s’obrirà un torn obert de paraules per tal que els regidors i 
regidores donin resposta a les inquietuds i preguntes dels assistents. 
L’equip de govern ha decidit convocar aquesta audiència pública 
amb l’objectiu que les entitats i els vilatans interessats puguin re-
bre directament de l’Ajuntament les informacions més rellevants 
en matèria econòmica; així com rebre dels assistents els seus sug-
geriments o propostes sobre aquestes qüestions.
Aprofitem també per recordar-vos que, des de fa més d’un any, 
l’equip de govern duu a terme les Trobades de Proximitat. Cada 
darrer dijous de mes, els regidors i regidores fan reunions  amb els 
veïns i veïnes de Teià per tal d’escoltar les seves inquietuds, quei-
xes o suggeriments per tal de donar-hi resposta. L’horari d’atenció 

al públic és de 18 a 20 hores; i hi pot assistir qualsevol persona 
que vulgui manifestar una queixa o demanar informació sobre un 
tema concret. Només cal enviar un correu electrònic a l’adreça regi-
dors@teia.cat per tal de demanar hora, o bé trucar a l’Ajuntament 
(tel. 93 540 93 50) en horari d’oficina.

Clara Mir
Regidora de Participació

PARTICIPACIÓ CIUTADANA

El govern convoca una audiència pública per presentar 
el Pla de Sanejament 2011-2014

Imatge de la darrera Audiència Pública sobre la Ronda Maresme.

Volem agrair la vostra participació en l’última promoció de do-
nació de sang del passat 21 de gener, imprescindible per al bon 
funcionament del sistema sanitari del nostre país.
La vostra solidaritat ha contribuït a recollir la sang necessària per-
què tots els hospitals i clíniques de Catalunya puguin dur a terme 
intervencions quirúrgiques, tractaments oncològics, transplanta-
ments d’òrgans i d’altres malalties.
A continuació, adjuntem els resultats de la darrera campanya:
• Total donacions: 32
• Oferiments: 5
• Primeres donacions: 1
Confiem en poder seguir comptant amb la vostra ajuda en un futur.

Sara Pérez, regidora de Sanitat 

El passat dia 5 de febrer va tenir lloc a La Unió l’assemblea de 
socis de l’entitat Gent Gran de Teià, per tal de formalitzar alguns 
canvis a la Junta, deixant el seu càrrec després de molts anys com 
a tresorer de l’entitat el sr. Marcel Castells i Cahué i com a vocal 
el sr. Miquel Puigvert i Bosch.
A tots dos, agrair-los la seva dedicació durant tot aquest temps 
entregat a treballar pel bé de la seva entitat i en benefici a la co-
munitat.
Donar la benvinguda a les persones que s’incorporen a la Junta, 
el sr. Martí Creus i Pujadas, com a nou tresorer; i a les senyores 
Montserrat Balada i Argimon, Rosa Rins i Recasens i Francisca 
Martí com a vocals.
A  tots ells gràcies per contribuir a què l’entitat continuï enda-
vant.
Animar des d’aquesta regidoria a totes les persones que encara 
no formen part d’aquesta entitat de Gent Gran a fer-ho, el Casal 
està viu i ple d’activitats, gaudim-lo!

Sara Pérez, regidora de Gent Gran 

SANITATGENT GRAN

Teià arriba als 32 donants de sangAssemblea de socis de 
l’entitat Gent Gran de Teià

GENT GRAN DE TEIÀ
Ca la Cecilia. Passeig de la Riera, 90. Teià
Tel.: 93 540 01 68
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Atès que durant el mes de desembre de 2010 va tenir lloc el 
trasllat de l’àrea de Serveis Socials Bàsics de Teià al primer pis 
de Ca la Cecília (Casal de Gent Gran), creiem convenient de 
donar a conèixer els serveis que s’hi presten.
En el departament de Serveis Socials actualment hi ha 517 ex-
pedients actius. D’aquests, 306 s’han obert en el transcurs de 
l’any 2010 i la resta són expedients oberts en anys anteriors. 
Aquest increment d’expedients és causat per les conseqüències 
de la crisi econòmica global.
El col·lectiu més nombrós fa referència a sol·licituds d’ajuts 
i serveis destinats a la gent gran, seguides per les vinculades 
als ajuts d’aliments i als ajuts per conceptes escolars, així com 
les referents a problemes legals d’estrangeria; a més d’altres 
problemàtiques socioeconòmiques i familiars.

LA LLEI DE LA DEPENDÈNCIA
A Teià, 359 persones han sol·licitat el reconeixement de grau 
i nivell de dependència per poder acollir-se als serveis i pres-
tacions de la Llei de Dependència. 314 persones han estat va-
lorades fins ara, entre les quals s’han tramitat 146 programes 
individuals d’atenció (PIA). El PIA és un document en què 
es determina la modalitat d’intervenció més adequada a les 
necessitats de les persones.

SERVEI D’ATENCIÓ DOMICILIÀRIA
Servei basat en l’ajut a persones dependents en tasques d’hi-
giene personal, de la llar i d’alimentació, a més del suport i 
seguiment de medicació. Durant l’any 2010 s’han atès 29 per-
sones.

SERVEI DE TELESSISTÈNCIA
Consistent en un penjoll que connecta a les persones usuàries 
amb una central d’alarmes perquè rebin atenció immediata 
en cas de necessitat. Esmentar que durant l’any 2010 en varen 
gaudir 90 persones del municipi de Teià.

EDUCADORA SOCIAL
S’assumeix entre d’altres, la gestió dels ajuts econòmics de ca-
ràcter escolar (beques) i la col·laboració en el Programa Fè-
nix. Aquest programa està pensat per als alumnes del SES Teià 
que presenten unes necessitats educatives específiques deriva-
des de la inadaptació a la institució escolar.
El Programa Fènix ofereix la possibilitat d’una aproximació al món 
laboral mitjançant pràctiques en empreses, i a la vegada mantenir 
classes a l’IES per tal de garantir les competències bàsiques.

Ja tenim les dades de la primera reco-
llida de roba selectiva dels nous con-
tenidors que Humana ha instal·lat a 
la nostra població. En el poc temps 

que porten en funcionament –n’hi ha un d’ubicat al pàrquing de 
Can Llaurador i l’altre al pàrquing del Parc de Vallbellida- s’han 
recollit ja 109 kg i 89 kg de roba, respectivament.
Les dades són molt positives, sobretot tenint en compte que no-
més fa un mes i mig que han entrat en funcionament. Gràcies 
per fer-los servir!

Sara Pérez, regidora d’Acció Social

BENESTAR SOCIAL

BENESTAR SOCIAL

Què hi fem des de Serveis Socials al municipi de Teià?

Els contenidors 
d’Humana recullen 
gairebé 200 kg de roba

AJUTS ESCOLARS
A la convocatòria 2010-2011, s’han gestionat 108 sol·licituds en 
concepte d’ajuts escolars, que van estar valorats en funció dels cri-
teris establerts en el Reglament Municipal de Regulació pels Ajuts 
Econòmics de Caràcter Social.

SERVEI D’INFORMACIÓ I ATENCIÓ A LA DONA (SIAD)
Aquest servei s’ofereix a través del Consell Comarcal del Maresme, 
els principals eixos d’acció i lògica intervenció són els següents:
•  Transversalització de les polítiques de dones del Consell Comarcal 
i als ens locals.
•  Canvis culturals que transformin estructures i models patriarcals.
•  Reorganització dels treballs i noves polítiques dels temps.
• Qualitat de vida i cohesió social.
•  Intervenció integral contra la violència de gènere.
• Mediació intercultural.

Totes aquestes tasques que es duen a terme des de la regidoria de Be-
nestar Social, les fan possibles tot un equip de professionals que estan 
a la vostra disposició. Els podreu trobar a Ca la Cecília, al passeig de 
la Riera, 90-94 (l’entrada es troba a la banda de la Riera), en horari de 
dilluns a divendres, de 10h a 14h; i els dijous de 13h a 20h.

Sara Pérez, regidora de Benestar Social
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Una de les qüestions que ha portat més controvèrsia darrerament 
és el cost de la taxa d’escombraries, que ha provocat que molts 
teianencs i teianenques es dirigissin a l’alcalde per demanar  infor-
mació o explicació del per què la taxa d’escombraries a Teià és de 
135 euros anuals per habitatge.
En el darrer butlletí ja vaig explicar com la nostra taxa no té una  
desviació important respecte a altres municipis, sobretot si valorem 
que, per exemple al Masnou la taxa és de 130 euros, però el nom-
bre d’habitatges que recullen en un sol carrer triplica o quintuplica 
els que es poden recollir a Teià en un sol carrer. La configuració 
urbanística de Teià amb un casc urbà i diferents urbanitzacions, fa 
que el cost de recollida per veí sigui molt més elevat que en pobla-
cions de vivendes concentrades com El Masnou, Premià, Vilassar o 
Mataró. Per compensar aquest sobrecost, a Premià de Dalt i altres 
municipis han establert un esglaonat en la taxa d’escombraries de 
manera que es diferencia el carrer de casc urbà, al carrer d’urbanit-
zació o de ciutat-jardí i altres que diferencien cases de pisos.
A Teià cal aplicar aquella que ens pugui semblar més ajustada a 
les necessitats i a la idiosincràsia urbanística del poble. En aquests 
moment el cost de la recollida de la brossa i fraccions (vidre, plàs-
tic, paper i mobles) i la incineració, abocadors i eliminació és de 
430.000 €, amb un cost de cànons d’eliminació i valorització de 
129.800 €. Si tenim en compte que el padró de la taxa d’escombra-
ries és de 373.000 €, en el cas de cobrar-se totalment i de 360.000 
€ fent una aproximació realista al cobrable, vol dir que la recolli-
da i tractament de la brossa genera un dèficit d’aproximadament 
70.000 € anuals. Podem dir, doncs, que el servei de recollida i trac-
tament de brossa es cobreix per la taxa que paguem en un 85% 
aproximadament, quant segons la Llei d’Hisendes Locals s’ha de 
atendre en el 100%.

Josep Botey, alcalde de Teià

Molts dels materials de què ens desprenem sovint 
podrien ser aprofitats per altres persones. Llibres, 
mobles, electrodomèstics i d’altres materials dels 
quals ens volem desprendre, encara que estiguin en 
bon estat, poden ser útils per a altres persones.

Amb la finalitat de fomentar la reutilització de 
materials, i per tal de reduir la quantitat de residus 
que es generen a la Mancomunitat, aquesta posa a 
disposició de tots els ciutadans d’Alella, El Masnou i 
Teià, el mercat d’objectes.

Podeu consultar els objectes disponibles o posar un 
anunci per tal d’oferir aquells objectes que no feu servir 
a través de la pàgina web: www.ladeixalleria.cat

SERVEIS

El cost de la recollida d’escombraries

NOU MERCAT D’OBJECTES 
A TRAVÉS DE LA MANCOMUNITAT

COMPARATIU DE COSTOS I INGRESSOS 
DE LA RECOLLIDA I TRACTAMENT DE 
LA BROSSA

Recollida i tractament de brossa 
Rebuig + Orgànica + Mobles + Voluminosos
300.200 €

Cànon d’eliminació i valoració 
129.800 €

COST TOTAL: 430.000,00 €

Padró de taxa recollida de brossa 
NET (descomptant incobrables)
360.000 €

INGRES TOTAL: 360.000,00 €

DÈFICIT DEL SERVEI: -70.000 €  (85%)
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Des del 23 de desembre, i al llarg de tot 
el mes de gener, hem pogut gaudir a La 
Unió del Pessebre Tradicional elaborat pel 
Grup de Pessebristes de Teià. 

Una proposta que ha fet les delícies de 
petits i grans. El pessebre l’han visitat un 
total de 2.500 persones. Una xifra que ha 
trencat les estadístiques habituals de La 
Unió, i per la qual els volem felicitar. 

Un pessebre tradicional fet per una enti-
tat, fet en darrera instància per persones: en 
Jaume Bardavio, en Jaume Compañó, en 
Jordi Balada, en Francesc Valls, en Miquel 

Mònico, en Jordi Sala i en Joan Tarradas. 
Persones que hi han abocat el seu esforç i 
dedicació, i a les quals volem donar-los les 
gràcies i felicitar-los públicament.

Com també volem felicitar els guanya-
dors del Concurs de Fotografia del Pessebre 
Tradicional: l’Enriqueta Guasch, en Josep 
Maria Segura i en Carles Ramentol; i a la 
resta dels participants, pel recull d’imatges 
que ens quedaran.

Emma Peiró, regidora de Cultura i 
1a Tinent d’Alcalde

El passat dimecres 15 de desembre, 
la Biblioteca de Can Llaurador va retre 
un homenatge a Màrius Torres, en l’any 
del centenari del seu naixement, amb la 
presentació del CD, Les ales del vent, 
que inclou poesies seves musicades per 
la Maria Rosa Ribas.

Des de la lectura de poemes de Màrius 
Torres, a càrrec de la Primitiva López, 
en Francesc Fàbregas i la mateixa Maria 
Rosa Ribas; a la interpretació de can-
çons del disc a càrrec de la soprano, Ma-

ria Àngels Miró, el tenor, Miquel Cobos, 
la violoncelista, Paula Ustarroz, la flau-
tista, Núria Ferrés, i la pianista, Maria 
Rosa Ribas. El concert-recital va aplegar 
un centenar de persones que van sortir 
admirades de la qualitat de l’acte.

A totes elles els agraïm la seva parti-
cipació i implicació en l’organització 
d’aquest homenatge.

Emma Peiró, regidora de Cultura i 
1a Tinent d’Alcalde

CULTURA

CULTURA

El Pessebre Tradicional arriba 
a la CMC La Unió

Homenatge a Màrius Torres a la Biblioteca 
de Can Llaurador

A partir del dia 14 de febrer la Biblioteca 
de Can Llaurador començarà el servei de 
préstec interbibliotecari, a través de la 
biblioteca d’Alella. 
El préstec interbibliotecari posa a dispo-
sició dels usuaris els recursos del Catàleg 
Col·lectiu de la Xarxa de Biblioteques 
Municipals de la província de Barcelo-
na, que podeu consultar a través de la 
pàgina web: http://sinera.diba.cat/
A través d’aquest servei, les biblioteques 
de la Xarxa s’encarreguen de localitzar 
els documents que no existeixen en el 
fons propi i que estan disponibles en 
altres biblioteques de la Xarxa, o univer-
sitats públiques catalanes, per proporci-
onar-los directament a la Biblioteca de 
Can Llaurador.

Des del 5 de novembre fins al 30 de gener del 
2011 el Fons Batllori Jofré, definitivament ubi-
cat a la CMC de La Unió, ens ha ofert una in-
teressant exposició sobre els dibuixos que l’An-
toni Batllori Jofré havia fet per la parròquia, pel 
Patronat Local d’Homenatge a la Vellesa, per 
altres entitats, i pels amics i coneguts de Teià.
De la mà de l’Antoni Batllori Obiols, aquesta 
exposició ha estat concebuda com l’origen de 
l’existència del Fons. I per tant, la que hauria 
d’haver estat la primera exposició arran de la 
seva inauguració l’any 2003.
L’Antoni Batllori Jofré, dibuixant i col-
leccionista, va estiuejar a Teià més de cin-
quanta anys i va establir molt bona relació 
amb el poble. Reflex d’aquesta bona sinto-
nia són tots els dibuixos que va fer per Teià 
i que hem pogut gaudir en aquesta mostra, 
gràcies a la col·laboració de totes les famílies 
que han cedit els seus originals. Sense elles, 
aquesta exposició no hauria estat possible.
Una exposició, de la qual en trobareu un 
complet catàleg amb tots els dibuixos, i que 
ha atret 900 visitants. L’acomiadem, tot agra-
int a l’Antoni Batllori Obiols, la seva empen-
ta i col·laboració amb l’Ajuntament de Teià 
en el foment del Fons Batllori Jofré.

Emma Peiró, regidora de Cultura i 
1a Tinent d’Alcalde

CULTURA

Arriba a Teià el Servei de 
Préstec Interbibliotecari

Finalitza l’exposició 
Els Batllori Jofré de Teià 

Els músics del concert d’homenatge a Màrius Torres. / Caràtula del CD “Les ales del vent”
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Des de finals del mes febrer l’Ajuntament de Teià ha posat en fun-
cionament un nou web municipal. Seguint la tònica dels darrers anys 
d’optimitzar recursos per tal de reduir les despeses de l’Ajuntament, 
des de la regidoria de Comunicació hem decidit traslladar els contin-
guts de l’antiga plana web a un nou gestor de programari lliure, que 
no suposi cap despesa de manteniment per a l’Ajuntament. Aprofi-
tant aquest canvi, doncs, hem volgut introduir noves seccions, així 
com redistribuir i actualitzar-ne el contingut per tal de fer la navegació 
més intuïtiva i aconseguir un portal més complet.

Entre les novetats que presenta la nova pàgina web, hi trobem la 
possibilitat de penjar-hi arxius en format audiovisual, la incorporació 
de nous tràmits electrònics i un increment de la capacitat d’interactuar 
amb el visitant. Així doncs, es podran afegir comentaris a les notícies i 
compartir-les automàticament a través de les xarxes socials del twitter 
i facebook. També hi hem introduït un cercador que farà més senzill 
trobar-hi les informacions. 

Paral·lelament, i per tal de fer arribar la informació a més sectors 
de la població, hem obert un nou perfil de l’Ajuntament de Teià al fa-
cebook i al twitter, on s’hi aniran penjant periòdicament les informa-

cions del web municipal. En definitiva, l’objectiu ha estat posar més a 
l’abast la informació de l’Ajuntament a teianencs i teianenques. 

Podeu visitar el nou portal web a www.teia.cat. Esperem que us 
agradi!

Clara Mir, regidora de Comunicació

COMUNICACIÓ

Es posa en marxa el nou web municipal

El passat dissabte 11 de desembre 
l’equip de mestres de l’escola 
va organitzar una reunió sota 
l’enigma “Alguna cosa gran 
passarà al Cim”, aconseguint 
una participació de mares, pares, familiars i entitats, que va 
desbordar l’aforament del nou gimnàs.
El muntatge d’un gran trencaclosques, on cada família hi havia 
de posar una peça, sota el lema, Tots Fem el Cim, simbolitzava la 
proposta d’esdevenir una Comunitat d’Aprenentatge. Una inicia-
tiva que ens mostra la sensibilitat dels mestres cap a la comunitat 
educativa, més enllà dels límits de l’escola, i que té un important 
sentit democràtic i de col·lectiu.
I què vol dir esdevenir Comunitat d’Aprenentatge? Aplicar, amb 
la col·laboració i recolzament de la comunitat educativa, tot un 
seguit d’eines pedagògiques com ara el treball, a través del diàleg, 
del llenguatge instrumental: la llengua, la música i les matemàti-
ques; el desenvolupament emocional; els valors i la convivència. 
Aprenentatges dialògics, o per fer-ho més entenedor, aprendre 
dialogant, amb l’objectiu de millorar-ne els aprenentatges dels 
infants. 
Tot just ara comencem la primera fase, la Fase dels Somnis, on la 
comunitat educativa podrà fer volar la seva imaginació i “som-
niar” quina escola vol. Podreu trobar més informació al web de 
l’escola: 
http://phobos.xtec.cat/ceipelcimteia
Felicitats al Cim per una iniciativa que ens porta a reconèixer que 
l’educació és, en darrera instància, cosa de tots. I que entre tots, 
Fem El Cim, fem l’escola i fem la societat.

Emma Peiró, regidora d’Educació i 1a Tinent d’Alcalde

L’Espai Trobada és un projecte de l’Escola Bressol Municipal Els 
Galamons obert a tota la població de Teià amb infants d’entre 0 
i 3 anys.
Podeu gaudir de l’Espai Nadó, l’espai Juguem en família i l’espai 
Entre pares i mares. Un espai per compartir vivències, inquietuds 
i alegries; un espai ric en estímuls, agradable i educatiu, on troba-
reu tota la informació i el suport per a gaudir de la primera infàn-
cia, i tot un seguit d’activitats adreçades a estimular els nadons. 
L’Espai Nadó us ofereix un espai de relació entre pares i nadons, 
obert a totes les famílies amb infants de 4 mesos a 1 any. Ens tro-
bareu a l’escola tots els dimarts de 10h a 11h als Galamons. 
L’Espai Juguem en família us ofereix un espai de relació entre 
infants i pares, obert a totes les famílies amb infants d’1 a 3 anys. 
Ens trobareu tots els dimecres de 17h a 18h als Galamons. 
L’espai Entre pares i mares, us ofereix un espai de debat i inter-
canvi entre pares i mares al voltant d’algun tema d’interès amb 
un expert. Oferirem dues xerrades o tallers al trimestre amb les 
dates i horaris a concretar. 
Podeu demanar més informació trucant a l’EBM Els Galamons 
93.555.86.32, o bé enviant un correu electrònic a galamons@
teia.cat. Els preus són 15 euros trimestrals, 5 euros per una sessió 
esporàdica, o bé 8 euros per dues sessions esporàdiques. 

Emma Peiró, regidora d’Educació i 1a Tinent d’Alcalde

EDUCACIÓ EDUCACIÓ

Les comunitats d’aprenentatge 
arriben a l’escola El Cim

Obrim l’Espai Trobada a l’Escola 
Bressol Municipal Els Galamons
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La crisi econòmica té dos efectes associats que impacten de ple a 
l’administració pública: D’una banda, la davallada d’ingressos. De 
l’altra, l’augment de les despeses socials (ajuts, beques...). Això provo-
ca un desequilibri pressupostari que, en el cas de Teià, s’ha vist encara 
més agreujat pel fet que no disposem d’una activitat econòmica i fi-
nancera potent que aporti recursos suficients per finançar la despesa 
dels serveis que fins ara hem estat oferint.

I quina resposta ha de tenir, doncs, l’administració davant d’una 
situació de desequilibri pressupostari?

Per una banda, com és evident, s’ha de retornar l’equilibri. Això 
passa per la inexorable pujada dels ingressos, a través de l’augment de 
taxes i impostos. Tot plegat, combinat amb la retallada de les despe-
ses. Però, per altra banda, hi ha un altre factor que també cal tenir en 
compte: amb quina velocitat es dóna resposta a la crisi. I aquest és el 
taló d’Aquil·les de l’administració pública. Els mecanismes legals per 
blindar la malversació del diner públic, són, alhora, mecanismes que 
la fan més lenta i minimitzen la capacitat d’una reacció eficaç davant 
d’una crisi.  No és casual, doncs, que els governs municipals, autonò-
mics i estatals hagin patit la crisi de manera implacable.

En aquests moments, podem dir que a Teià, tots dos factors els hem 
resolt satisfactòriament. L’equilibri pressupostari s’ha assolit amb el 
Pla de Sanejament 2011-2014 aprovat pel consistori i realitzat per la 

Diputació de Barcelona; i la velocitat amb què ara podem respondre 
a factors econòmics externs ha millorat sensiblement amb la contra-
ctació d’un nou interventor a jornada completa.

La crisi ha passat factura. Però ara, l’Ajuntament de Teià compta 
amb una important diferència respecte la dinàmica pressupostària 
que s’havia practicat fins al moment: Ara, els ingressos segurs financen 
la despesa ordinària; ara, ja no depenem dels ingressos conjunturals 
(com els de la construcció) per finançar els serveis que estem oferint.

Alguns aprofitaran la conjuntura econòmica com a recurs per argu-
mentar que en comptes de gastar diners, s’haurien d’haver guardat al 
calaix. És legítim. En el fons, denota quina és la ideologia que hi ha 
al darrera: la ideologia de no oferir serveis; la ideologia de fer de Teià 
un poble dormitori. Perquè... parlem clar: Volem o no volem trans-
port públic? Volem o no volem una Biblioteca com a porta d’accés al 
coneixement? Apostem per un CAT que promocioni turísticament el 
municipi? Volem donar beques i ajudes a aquells que ho necessitin? 
I d’escola bressol, policia, poliesportiu... en volem? En definitiva, vo-
lem que la gent faci vida al poble?

Doncs això, costa diners. I aquell que digui que no en vol gastar, diu 
una cosa tan senzilla com que no en vol oferir. La qüestió és: A Teià, 
en volem de serveis? A Esquerra, ho tenim molt clar. 

Grup Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya

QuAN CAuEN ELS INGRESSOS

LA DIGNITAT DELS REGIDORS

En el ple municipal celebrat el darrer mes de gener va presentar 
la seva renúncia com a regidor del grup Tots per Teià, el company  
Marino Alonso, a causa d’un problema personal que l’obliga a pri-
oritzar la salut per davant del servei al poble i això no és qüestiona-
ble en cap sentit. Tots els portaveus dels diferents grups municipals 
i l’alcalde vam expressar el nostre pesar per la decisió del regidor i, 
sobretot, per allò que ho ha motivat, perquè més enllà de criteris 
polítics, en Marino és un teianenc compromès amb el seu poble i 
així ho ha demostrat durant els anys que va ser regidor de govern 
i en aquests gairebé quatre anys com a regidor de l’oposició. Però 
des de  govern o des d’oposició, la responsabilitat de teianenc l’ha 
portat a valorar allò  positiu que des de govern presentàvem i a 
expressar, amb respecte, els desacords. 

Aquesta dignitat del company en el seu treball pel nostre poble, 
el traspassem a tots els regidors i regidores que formem el Consisto-
ri Municipal, perquè darrerament s’ha agafat el recurs fàcil des dels 
mitjans de comunicació i per vasos comunicants a la societat civil, de 
culpar a polítics de tots els mals de la nostra societat i d’associar-los 
amb corrupció. Res més lluny. Els vilatans i vilatanes que ens presen-
tem en una formació municipal per treballar i aportar al nostre poble 
el millor del que sabem, ens mereixem, com a mínim, respecte. 

No són les nostres decisions polítiques, ni els grans projectes 
executats, ni els discursos grandiloqüents, el que ens dóna dignitat 
als regidors i regidores del vostre Consistori, sinó els vostres vots. 
El complir de la millor manera amb el compromís adquirit amb 
vosaltres. Per això, malgrat que, com humans, ens podem equi-
vocar, tots intentem aportar el millor de nosaltres, des de govern 
i des de l’oposició, perquè el nostre Ajuntament sigui gestionat 
amb criteri i sentit positiu. Els polítics, municipals o no, som com 
qualsevol altra persona, com un metge, com un arquitecte, com un 
peó, que fem la nostra feina amb responsabilitat. Amb la respon-
sabilitat, però, de sentir-nos dipositaris dels neguits, preocupaci-
ons i alegries dels ciutadans. 

Volem reivindicar aquesta dignitat, la del Marino Alonso i la de 
tots els regidors i regidores. Per això quan des de la demagògia es 
vol fer creure que els regidors prioritzen els interessos personals 
als interessos locals, és un insult a la dignitat de les persones que 
vosaltres heu elegit i quan s’empastifa o es fa populisme amb els 
sous dels regidors o alcalde és ja un insult, no a la dignitat, sinó a 
la intel·ligència. 

Grup Municipal de CiU
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A LA QuARTA VA LA VENÇuDA?

uN NOu PLA DE SANEjAmENT
La inflació és com el pecat, cada govern la denuncia, però cada govern 
la practica. 
Georg Christoph Lichtenberg (1742-1799) Professor de física y científic alemany.

El passat 27 de gener el Ple de l’Ajuntament de Teià va aprovar 
un nou Pla de Sanejament amb el vot a favor del Grup Municipal 
socialista: 

- Per responsabilitat política i econòmica. En un temps de di-
ficultats tots hem de treballar per intentar sortir-nos el més aviat 
possible de l’atzucac on som.

- Per complir amb la legalitat que obligava, després d’una liqui-
dació negativa com la del 2009, a redactar en un termini de 3 me-
sos un nou Pla de Sanejament (s’ha fet en 6 mesos).

- Perquè el Pla de Sanejament ha permès l’obtenció d’un préstec 
de 2.700.000 € amb el que es podrà pagar als nostres proveïdors 
(molts d’ells portaven un any sense cobrar).

- Perquè tenim l’obligació de deixar les finances municipals  el 
més endreçades possible per al proper Consistori que sortirà de les 
urnes la propera primavera.

- I, possiblement la més important, perquè el pla de saneja-
ment dibuixa un full de ruta força coherent per començar a sortir 
d’aquest tràngol.   

Vot a favor que en cap moment és l’aprovació de la política econò-
mica de l’equip de govern en aquesta legislatura. Alguna cosa s’ha fet 
malament quan en una legislatura hem aprovat 3 plans econòmics 
sense aconseguir els objectius esperats, per no saber controlar i rectifi-
car a temps l’augment del nostre endeutament. Tampoc no s’ha  sabut 
o volgut treballar conjuntament amb tots els grups polítics en aquesta 
situació de crisi. Ens hauríem de preguntar per què hem tingut any 

rere any durant aquesta legislatura un important deute fora de pressu-
post, com a conseqüència d’obligacions contretes per la Corporació 
Municipal que no han tingut cabuda en els pressupostos municipals.

Pla de sanejament que ens obliga a concertar un préstec per un 
import de 2.700.000 € a retornar en 4 anys amb un interès anual del 
3% + l’euribor que avui ja és del 1,55% amb l’objecte de finançar el 
romanent de tresoreria negatiu i les despeses pendents d’aplicar per a 
l’exercici 2011 i a una retallada important dels serveis municipals que 
es concretarà en el proper pressupost del 2011 i anys següents. 

Però amb l’aprovació del nou pla de sanejament no se solucio-
nen tots els mals:

Hem de ser molt rigorosos en el control de la despesa i per això 
hem exigit a l’equip de govern en el darrer Ple Municipal que s’ela-
bori i es doni a conèixer el pla de pagaments (quant i a qui) i que 
es comprometi juntament amb l’oposició a un seguiment rigorós 
i puntual de l’aplicació del pla per evitar desviaments (hem de 
tenir en tot moment els números al dia per poder anticipar-nos i 
prendre mesures correctores i preveure plans de contingència en 
cas que l’interès pactat superi el 5% que és el calculat com a màxim 
dins del pla de sanejament).

Hem de millorar l’eficiència i gestió dels serveis municipals: hem 
de cobrir els mateixos i millors serveis amb menys despesa abans que 
anar al que és mes fàcil i caure en un senzill retall de prestacions.

No serà fàcil. Per això, els socialistes de Teià ens emplacem a fer 
complir els objectius d’aquest nou pla de sanejament sense caure 
amb errors passats i haver de  tramitar-ne un de nou i amb proble-
mes més greus.   

 
Grup Municipal del PSC

En el Ple del dia 27 de gener de 2011 “tots per Teià” ens vàrem 
abstenir en la votació per aprovar el Pla de Sanejament. 

La Corporació municipal, ja des de l’any 2008, ha estat consci-
ent que l’equilibri pressupostari s’ha incomplert generant dèficit. 
Per aquest motiu, els dos últims anys, s’han endegat i aprovat tres 
Plans de Sanejament Econòmic que “tots per Teià” hem votat en 
contra per considerar que no es podrien complir i que es centra-
ven més en mantenir els ingressos mitjançant un augment de la 
pressió fiscal que en una reducció de la despesa. Ja llavors vàrem 
aventurar que el dèficit s’instal·laria, any rere any, en els comptes 
municipals, advertint que podria esdevenir “històric”. 

En aquests moments, la situació econòmica municipal és in-
sostenible, el deute amb els proveïdors és important i l’Equip de 
Govern ha plantejat un quart Pla de Sanejament que se’ns ha fet 
arribar amb deu dies per estudiar-lo. Molt poc temps per analitzar-
lo i contrastar-lo detingudament, malgrat s’hi pot intuir un rigor 
que mancava en els anteriors, possiblement a causa de la nova in-
corporació de l’interventor municipal. És important mantenir un 
control exhaustiu de la despesa pública i del desenvolupament 
real del pressupost dia a dia. 

Sempre hem manifestat a l’equip de govern el nostre recol-
zament per estudiar i aplicar les mesures més adients, però no 
hem estat escoltats. Considerem que govern i oposició hauríem 
de col·laborar junts per dialogar i consensuar les mesures per tal 
d’aconseguir l’equilibri pressupostari. Tan sols se’ns han demanat 
propostes, pures i dures, normalment amb celeritat. No hi ha ha-
gut voluntat de diàleg ni de consens en aquests temes. La situació 
econòmica municipal és seriosa i requereix que els plantejaments 
es facin amb tot el rigor desitjable.

Aquest Pla permet accedir a un préstec de 2.700.000 € per fer 
front al dèficit i als proveïdors, malgrat que l’endeutament munici-
pal passi a ser del 64%. Tanmateix, és el que marcarà les directrius 
econòmiques del nou Ajuntament sortit de les properes eleccions 
municipals i que abastarà tot el nou mandat. 

Però, per molts plans de sanejament que es facin, cal un canvi 
d’actitud de l’equip de govern, s’ha de ser valent per reconèixer els 
errors comesos i tenir la capacitat d’aprendre d’ells.

Grup Municipal de txT
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EL PLE APROVA, PER UNANIMITAT, LA CONTRACTACIó D’UN CRèDIT PER EIxUGAR 
LA TOTALITAT DEL DEUTE DE L’AjUNTAMENT

El ple celebrat el passat 27 de gener 
va aprovar, per unanimitat, la contracta-
ció d’un crèdit amb Caixa Laietana per 
valor de 2.700.000€. Tots els grups mu-
nicipals van coincidir a valorar que en 
el moment de crisi econòmica que viu 
l’Ajuntament, l’única solució per eixugar 
el deute pendent i poder pagar empreses 

i proveïdors és la contractació d’un crèdit 
que doni liquiditat a l’Ajuntament. 
La contractació d’aquest crèdit impli-
ca l’elaboració paral·lela d’un Pla de 
Sanejament que preveu com eixugar el 
dèficit amb què s’han tancat els pressu-
postos dels darrers tres anys. Aquest Pla 
de Sanejament, aprovat també amb els 
vots a favor dels grups municipals d’Es-
querra, CiU i PSC; i l’abstenció de TxT; 

tindrà una vigència de 4 anys (del 2011 
al 2014), i preveu una retallada de les 
despeses valorada en un milió d’euros 
que es repartirà entre aquest any 2011 i 
el 2012. Aquest document marcarà un 
full de ruta per als propers 4 anys on 
s’especifiquen sobre el paper quines se-
ran les mesures que permetran tornar 
l’equilibri pressupostari a les finances 
municipals. 

El Ple municipal és l’òrgan de màxima representació política dels ciutadans de la vila. Integrat per la totalitat 
dels regidors -que en el cas de Teià en són 13, per nombre d’habitants- el plenari és la reunió, convocada per 
l’alcalde, on es discuteixen i s’aproven els temes de la seva competència.

EL PLE DEMANA LA RETIRADA DEL PROjECTE DE RONDA DEL MARESME

El ple celebrat el passat dijous 27 de 
gener va aprovar, per unanimitat, les al-
legacions presentades per l’Ajuntament 
de Teià al Departament de Política Ter-
ritorial i Obres Públiques sobre la nova 
Ronda del Maresme. Tots els grups mu-
nicipals van coincidir a reclamar al De-
partament de Política Territorial i Obres 
Públiques que es retiri el projecte i se’n 

realitzi un de nou que contempli les al-
ternatives de millora del transport públic 
i valori l’opinió dels ajuntaments i les en-
titats del territori.  
Aquest document, consensuat entre tots 
els grups municipals, constitueix un recull 
de les sensibilitats dels diferents partits 
amb representació al consistori, per tal de 
presentar un posicionament comú que 
prengui força davant del Departament. 
Tanmateix, durant el ple, cadascun dels 

grups municipals va poder expressar el 
seu posicionament concret sobre la cons-
trucció d’una ronda que connecti els po-
bles del Maresme. Un posicionament que 
va des de l’oposició total a la construcció 
de noves vies, com va expressar el grup 
municipal d’Esquerra, fins a la manifes-
tació a favor de la necessitat de construir 
una via que relligui els municipis de la 
comarca, com va reclamar el grup muni-
cipal del PSC.

EL PLE DE L’AjUNTAMENT APROVA EL PRESSUPOST PER AL 2011

El ple del passat 24 de febrer va 
aprovar amb els vots a favor de l’equip 
de govern (ERC i CiU), l’abstenció del 
grup de Tots per Teià, i el vot en contra 
del PSC, el pressupost per al proper 2011. 

Aquest pressupost presenta una retallada 
de prop d’un milió d’euros respecte el de 
l’any passat, amb l’objectiu de generar 
prou liquiditat per pagar el crèdit dema-
nat i poder eixugar el romanent negatiu 
de tresoreria que arrossega l’Ajuntament 
provinent del 2009. Malgrat que tots els 

grups municipals van coincidir a valorar 
que es tractava d’un pressupost molt ri-
gorós, tant en ingressos com en despeses, 
el PSC va al·legar que no estava d’acord 
en la filosofia de les retallades; i tots per 
Teià va demanar més consens en l’elabo-
ració dels pressupostos municipals.

Clara Mir, Regidora de Comunicació

EL PLE DE L’AJUNTAMENT
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Silvia Ganges

El passat 2 de gener va entrar en vigor la nova normativa sobre el tabac. 
Aquesta llei prohibeix fumar en tots els espais públics tancats i evita, 
així, l’exposició a l’aire contaminat pel fum. Segons dades de la Con-
selleria de Salut, cada any a Catalunya moren entre 700 i 800 persones 
per tabaquisme passiu, que amb aquesta nova llei s’haurien de reduir 
considerablement.
Tanmateix, i des de la implantació de la nova normativa, han anat sortint 
propietaris de restaurants i bars que s’han declarat insubmisos a la llei 
perquè creuen que la prohibició de fumar farà baixar en picat el rendi-
ment dels seus negoci. Sembla, doncs, que entren en conflicte els interes-
sos econòmics dels empresaris, amb els interessos de la salut pública.

Altres veus, però, apunten que aquelles persones que no anaven 
a bars i restaurants on s’hi podia fumar, precisament per no haver 
de tragar fum, ara tornaran a anar-hi a consumir. Amb la qual 
cosa, quedarà més o menys equiparada la pèrdua de clients per 
no poder fumar, amb l’augment de consumidors que no volen 
contaminar-se amb el fum.
De tota manera, haurem de donar més temps a la implantació 
de la nova llei per tal de valorar-ne amb més objectivitat els 
resultats.
La polèmica, doncs, està servida. Però com els afecta a teianencs 
i teianenques la nova llei del tabac?

Clara Mir

L’ENQUESTA

Com us ha afectat la nova llei del tabac?

RESULTATS DE L’ENQUESTA DEL BUTLLETÍ 113:

TOTAL: 113 vots

Respostes obtingudes a través del web www.teia.cat, 
a dia 24 de gener de 2011

Quina durada creus que hauria de tenir la Festa Major?
A: Una setmana ........................................................................................................................................ 71 vots

B: Dues setmanes ....................................................................................................................................  27 vots

C: Tres setmanes ...................................................................................................................................... 15 vots

No m’ha afectat negativament, tot i que 
fumo. La respecto. Si haig de sortir a fumar 
a fora d’algun local ho faig i m’aguanto. 
No veig perquè la gent hauria d’aguantar 
el fum dels altres.
Dolors Gómez Torrente, 42 anys

No m’ha afectat gens ni mica perquè no 
fumo. De fet, em sembla una llei estu-
penda perquè ara el fum no em moles-
ta i és un plaer. S’hauria pogut aplicar 
abans, no?
Roberto Pioluogo, 58 anys

És una llei sensata però es podria enfo-
car d’una altra manera i haver-se aplicat 
a poc a poc, per tal que la gent s’anés 
acostumant. Crec, també, que han mi-
rat poc pels negocis que es van habilitar 
en la reducció anterior. Massa ràpida i 
mal feta.
Raquel Barquero González, 23 anys

Si haig de ser sincer, m’he vist afectat 
quan vaig amb els col·legues a veure el 
futbol. Crec que és una llei una mica ex-
tremista però l’entenc i la puc aguantar.
Quim Montoro Cuadros, 31 anys

Molt positivament. Ara és un plaer per-
què entro a tot arreu i respiro aire. Cert 
és també, que ara apareixen altres olors! 
Jo no fumo, així que hi estic a favor.
Juan Emilio Pérez, 25 anys

No m’ha afectat personalment perquè no 
sóc fumadora. Però m’ha repercutit favo-
rablement, ara puc anar a tot arreu sense 
fixar-me en si es fuma o no. Puc  anar 
amb la nena tranquil·la a tot arreu.
Carolina Gallego Hernández, 40 anys

LA NOVA LLEI DEL TABAC
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MERITXELL BASCOMPTE
Promotora cultural a El Salvador

Ha estat deu mesos a El Salva-
dor treballant de promotora cul-
tural al Casal Català de la capital. 
A punt de llicenciar-se en Ciènci-
es Polítiques, va rebre una beca 
de la Generalitat amb l’objectiu 
de promoure la cultura catalana 
a San Salvador, i amb aquesta fi-

nalitat va organitzar tot tipus d’activitats: des de la diada de Sant 
Jordi, a conferències, tallers de danses tradicionals o cicles de ci-
nema. Al mateix temps, va intentar involucrar les noves generaci-
ons a un casal fins aleshores essencialment format per gent gran, 
fruit d’una immigració als anys vint motivada per una creixent 
indústria ferretera. A la Mertixell l’anomenaven “chelita”, que vol 
dir blanqueta, i de fet es va acostumar a no passar mai desaperce-
buda. El que més enyora de la seva estada al país centreamericà és 
la presència constant de la música; moure’s al ritme de cúmbia al 
mercat, al carrer o a l’autobús. 

La família de la Meritxell es va instal.lar a Teià l’any de les Olim-
píades i, tot i que ella se’n va independitzar fa poc, segueix tenint 
regularment dues cites setmanals al poble: una, amb el grup de 
teatre, amb el qual ara assaja la imminent representació d’Oliver 
Twist, i l’altra, amb la coral Picarol, que dirigeix des de fa nou 
anys. Actualment també dirigeix dues corals de casals d’avis a Bar-
celona, i d’aquesta manera ha convertit la seva afició en una feina 
esporàdica, a l’espera de trobar-ne del que ella ha estudiat i amb el 
bagatge de la intensa experiència que acaba de viure.

T-PEOPLE
Gent de Teià

JOAN CASELLAS
Artista d’acció
En Joan Casellas és un artista es-

pecialitzat en art d’acció, altrament 
conegut com a performance; és a 
dir, du a terme accions físiques amb 
vocació artística que poden incloure 
des d’elements poètics a d’altres es-
sencialment quotidians. Per exem-
ple, fer una escultura amb les tasses 
dels cafès que va prenent. És un dels més reconeguts en aquest genère 
i ha mostrat el seu treball a diferents punts del món. Tot i venir de 
família de pagès, de ben petit va tenir clar que ell seria artista, i amb 
tan sols deu anys ja pintava; als catorze, entrava a l’Escola Massana, 
als quinze exposava a la Sala Parés i, als dinou, a la Fundació Joan 
Miró. Però tot i la bona acceptació de la seva obra, poc a poc el Joan 
va anar canviant la pintura per l’art d’acció. En l’actualitat, també tre-
balla amb fotografia, escriu llibres i articles d’art o coordina festivals, 
com La Muga Caula, dedicat a la poesia d’acció i performance. 

Teià no és sols el lloc on viu i treballa, sinó també on va néixer i 
on va començar a desenvolupar les seves inquietuds. Al poble, per 
exemple, va conèixer els pintors Simon Busom i Romà Vallès, que 
tant l’animaren a pintar. I de ben jove va participar en el Moviment 
cultural del Jovent; d’una banda, col·laborant en la revista Quel-
com, engegada per l’Honori Navarro; de l’altra, impartint classes de 
plàstica els dissabtes, en un temps en què no existia l’actual escola 
ni cap biblioteca. Ara, en canvi, un dels seus llocs predilectes és la 
biblioteca de Can Llaurador, que visita a diari i per la qual ja prepara 
una nova acció que commemorarà el seu segon aniversari.

Què en sabem de la gent de Teià? Des d’aquesta secció volem apropar-nos a persones que 
viuen, treballen o participen al nostre poble, tot escoltant la seva història.

* Si vols proposar un protagonista per la secció T-people, pots fer-nos arribar el seu nom a butlleti@teia.cat

Elisenda Guiu

Apunts d’història: EL CARNAVAL A TEIÀ

El Carnaval o el Carnestoltes és una festa popular que es perd en l’antiguitat en 
tradicions precristianes. Comprèn la setmana que va de Dijous Gras al Dimecres 
de Cendra; és un període de gresca, xerinola i de disfresses, on són permesos molts 
excessos socials i gastronòmics. És la disbauxa que precedeix la penitència i l’aus-
teritat de la Quaresma.

Fa uns anys, en Ramon Valls, “l’avi Ramon”, organitzava a la sala de la “Soci-
etat la Palma” uns lluïts balls: el del dissabte, que estava dedicat als joves; el del 
diumenge, als nens; i el del dimarts, als grans i que hom coneixia com a ball de 
“mascarons”.

Abans de la guerra del 36 eren memorables els balls on rivalitzaven els socis de 
la Palma i de la Unió. El dissabte a la nit recorrien els carrers de Teià, tot compe-
tint en nombre de parelles i amb les disfresses més originals, les rues de les dues 
societats, la de la Palma que sortia de can Tarradas i la de la Unió de can Nadal. El 
diumenge es feia per la tarda el ball de disfresses i per la nit el ball normal. El ball 
de la nit del dimarts era precedit per la rua de mascarons. Sabem que per carnaval 
es dansava a la Unió el ball “de punt” o de “gitanes”.

Recordem de petits que a l’escola el Dijous Gras l’anomenaven el “dia de la trui-
ta” i sortíem d’excursió a la muntanya per menjar-nos un entrepà, evidentment, 
de truita. I també el dimecres de Cendra li dèiem el “dia de la sardina”, ja que 
sortíem per enterrar-la. 

Jordi i Josep Mª Balada, Arxiu Històric Teià

Mascarons del ball del dimarts a la nit a sala de la “Societat 

la Palma”.  Foto Josep Duran, anys 60.
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Comunitat d’Aprenentatge: 
“Treballar tots plegats en pla d’igualtat amb un objectiu compartit: 
el màxim aprenentatge dels nens i nenes”

Entrevista a Dani Poch, nou president de l’AMPA El Cim

RELACIÓ DE CÀRRECS DINS LA JUNTA:

President: Daniel Poch

Vicepresidenta: Sílvia Marcos

Tresorera: Fàtima Pellicer

Secretari: Oriol Vall-llovera

Vocals: Miquel Calero, Anna Muñoz, Cati 
Llobet, Elena Pagès, Teresa Sabater, 
Héctor Oliva.

RESPONSABILITATS EN L’ASSUMPCIÓ DE LES DIFERENTS COMISSIONS DE TREBALL:

Tallers: Anna Muñoz i Cati Llobet

Escola de pares: Anna Muñoz i Cati 
Llobet

Reutilització llibres: Teresa Sabater i 
Elena Pagès

Menjador: Miquel Calero

Festes de l’escola (Nadal, Amistat, altres): 
Oriol Vall-llovera i Sílvia Marcos

Festes del poble (Baixada vehicles, St Ponç, 
altres): Héctor Oliva

Web/Comunicació: Marc Calvet

Revista: Daniel Poch

Relacions institucionals: Daniel Poch

Què t’ha mogut a assumir el càrrec de president de l’AMPA 
El Cim?

Per mi l’educació i la formació és fonamental i vaig decidir impli-
car-me amb l’AMPA de l’escola del meu fill gran. Poso d’aquesta 
manera el meu granet de sorra i m’agradaria engrescar a altres pa-
res i mares a participar i contribuir que l’escola dels nostres fills i 
filles sigui la millor possible. 

En la votació van participar molt pocs pares i mares. Què 
creus que falta perquè la gent es vulgui involucrar en la 
dinàmica de funcionament de l’escola i de l’AMPA?

Crec que si els pares i mares sabessin què fem i què podem arribar 
a fer tots junts des de l’AMPA, hi participarien. Potser molta gent 
pensa que participar a l’AMPA requereix gran esforç i temps, i això 
fa tirar enrere a més d’un i d’una. En realitat, la dedicació no és 
tanta, i per poc que facis, quan veus el resultat que té en els nostres 
fills i filles, l’esforç val molt la pena. Recordo la cara de molts nens 
i nenes en el festival de Nadal en arribar al poliesportiu i veure la 
festa que havíem organitzat conjuntament amb l’escola.

Quins són els reptes que afronta la nova junta de l’AMPA 
El Cim?

En aquests moments tenim diversos reptes: el primer, seguir do-
nant suport a l’escola en tot el que puguem i assegurar-nos de 
mantenir i incrementar tot allò que ajudi a l’educació dels nostres 
fills. En segon lloc, incrementar el nivell de participació i vincula-
ció de tots els pares i mares de l’escola i, finalment, implicar-nos 
per tal que el projecte de la Comunitat d’Aprenentatge sigui tot 
un èxit i contribueixi a construir una escola i una educació per als 
nostres fills i filles encara millor.

Actualment el projecte estrella és el de Comunitat d’Apre-
nentatge. Quines novetats aporta a l’escola?

Un dels punts d’aquest fantàstic projecte és obrir més l’escola 
al poble, fent que els nens i nenes tinguin més oportunitats per 
aprendre i formar-se com a persones. Un dels elements fonamen-
tals de les Comunitats d’Aprenentatge és la participació de tota la 
comunitat educativa: familiars, professorat, voluntaris, entitats del 
poble, etc. Treballar tots plegats en pla d’igualtat amb un objectiu 
compartit: el màxim aprenentatge dels nens i nenes. El nostre pa-
per en la comunitat és molt important!

Alguns pares i mares no hi van estar gaire d’acord quan es va 
presentar el projecte. Com els motivaries a col·laborar-hi?

Crec que les reticències han disminuït al donar més informació 
sobre aquest projecte, ja que al haver-hi més coneixement i ente-
niment ha augmentat la motivació. I per a aquells que encara no 
ho veuen clar, estic segur que aquest projecte sens dubte només 
aportarà millores, ajudarà a oferir una millor educació als nens 
i nenes del poble. És anar més enllà i oferir un entorn educatiu 
més participatiu per a que els nostres fills creïn una societat més 
participativa i igualitària que la que tenim ara. Aquesta idea ja és 
prou engrescadora, no?

L’escola El Cim sempre ha gaudit d’una reputació molt 
bona. Ara que hi tens el fill, quina és la percepció com a 
pare de la qualitat de l’ensenyament a Teià?

El meu fill, en Max, està al cicle infantil, concretament a P4 i, de 
moment, el que veig és una gran implicació per part de les mestres 
i un projecte educatiu engrescador amb l’objectiu de formar perso-
nes. Per altra banda, el meu fill petit, en Linus, va als Galamons on 
també vaig estar implicat en l’AMPA i actualment formo part del 
consell escolar, i en aquesta escola també es detecta un gran nivell 
de qualitat. En la meva opinió, podem estar molt orgullosos del 
que tenim al nostre poble.

Gerard Vall-llovera
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EN JOC
La temporada, a bon ritme

CLUB DÒMINO TEIÀ
Un cop acabada la fase regular, els equips teianencs disputen la fase decisiva 
de la temporada. L’equip blau s’ha classificat per disputar La Lliga. Els resul-
tats obtinguts fins al moment en la lluita pel títol són força discrets. D’altra 
banda, l’equip grana juga el Campionat de Copa on, de moment, les coses 
no poden anar millor ja que són líders.

CLUB EXCURSIONISTA TEIÀ
El CET compta amb un grup de fondistes, aproximadament 30 atletes, que 
durant l’any participen en diverses curses, d’asfalt o de muntanya, de cert 
renom dins el món de l’esport. L’any passat es va participar entre d’altres a 
la Cursa del Castell de Burriac, a la Marató d’Atenes, a la Behobia de Donos-
tia, a la cursa de Sant Silvestre… Enguany els nostres atletes han iniciat la 
temporada participant a les curses: 20km Mar i Murtra de Blanes, ½ Marató 
de Sitges, de Tarragona, de Barcelona, de Granollers i Gavà. Per molts d’ells 
aquestes curses estan servint d’entrenament per la Marató de Barcelona, que 
se celebrarà el proper 6 de març, i també com a pretemporada de cara a la 
Lliga Catalana de Curses de Muntanya.

TEIÀ FUTBOL 5
Tant l’escola com la resta de categories del Club estan ja iniciant la segona 
part de la temporada. A part de les pròpies competicions, també es disputa 
la Copa Catalunya de la FCF. 4 noies del sènior femení, l’ Elisabeth Carrasco, 
la Marina Benet, la Belén Entrena i  la Zoe Juanes han estat seleccionades per 
jugar amb la selecció catalana sub-16, mentre que Núria Nadal ho farà a la 
Sub-15 i Judith Peran a la sub-23. Veurem si la temporada acaba amb èxits tal 
i com va passar en la temporada anterior on, entre d’altres premis, Christian 
Roldán com a entrenador i Judith Peran com a jugadora es van proclamar 
subcampions d’Espanya al campionat de Futbol Platja celebrat a Mallorca, 
sota la samarreta de la selecció catalana.

CLUB PATINATGE TEIÀ
El 6 de març s’inicia la temporada. Les teianenques començaran el campio-
nat a Vic dins la categoria Territorial Intergrups de Barcelona. Un total de 20 
patinadores federades intentaran obtenir novament uns bons resultats, tal i 
com van fer la temporada passada.

A.E.TEIÀ
El bàsquet base de l’A.E. Teià treballa intensament amb l’objectiu de crear 
una bona pedrera de cara els propers anys. Els més petits, els premini mas-
culí, van iniciar la competició federada aquest mes de gener i ara mateix es 
troben classificats a mitja taula amb 2 victòries i 2 derrotes. Destaquem que 
essent per molts el primer cop que juguen a bàsquet, o que juguen junts en 
el mateix equip, i veient els entrenaments i les ganes que hi posen tota la 
canalla, el futur està assegurat.
L’infantil i el cadet treballen per reforçar els equips superiors. Els primers, 
després d’una primera fase de classificació que podem catalogar com a excel-
lent, ara són a mitja taula. Per la seva part el cadet també es troba a mitja 
taula després d’acabar 3r a la fase prèvia. Tots els equips doncs, donen molt 
bones sensacions.

Oriol Ribera
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L’Esplai Itaca ja fa temps que s’ha fet major d’edat, i una vega-
da complerts els 24 anys, ens hem adonat que el seu creixement 
en edat ha vingut acompanyat també d’un increment del nombre 
d’infants que cada dissabte venen als nostres locals a fer les acti-
vitats que els proposem per acompanyar-los en el seu creixement 
personal i educatiu.

Aquest creixement ha comportat una problemàtica de manca 
d’espai per portar a terme les nostres activitats, problemàtica que 
hem arrossegat durant una bona quantitat d’anys i, és per això, que 
va arribar el moment en que vàrem decidir que havíem de resol-
dre la qüestió de l’espai d’una manera definitiva. L’Esplai no podia 
estar sempre pendent de demanar altres llocs per fer les nostres 

activitats, llocs als que, d’altra banda, estem molt i molt agraïts 
per l’ajuda desinteressada que sempre ens han donat.

Així doncs, es va arribar a l’acord de construir uns nous locals, 
dins del recinte que tenim cedit per la Llar Santa Rosalia.

Aquesta operació és d’una envergadura molt important i no 
hauria estat possible sense la inestimable col·laboració de les 
institucions de Teià, la Generalitat de Catalunya, el MCEC i dels 
pares i mares dels nens de l’Esplai, que ens han fet costat, no sola-
ment en matèria econòmica, sinó amb el seu suport personal.

Aquests nous locals, que ja estan en procés de finalització, 
consten de tres sales, de dimensions similars a les tres que ja dis-
posem actualment, i on podrem fer les activitats de l’Esplai, sense 
la preocupació de si el temps serà bo o no, o si no tenim prou 
lloc i hem de demanar-ne d’altres, com tantes vegades s’ha fet en 
el passat.

Encara falta una mica de temps per acabar l’obra de construc-
ció dels nous locals, però no us amoïneu que sereu puntualment 
informats del seu avanç i, per tant, de quan serà la inauguració 
oficial, encara que no cal més que passar pel davant per veure 
quin és l’estat de les obres.

Una vegada dut a terme aquest projecte, n’encetarem d’altres que 
tenim en cartera, perquè l’Esplai no para de créixer i ja tenim a so-
bre les seves bodes d’argent, ja que el curs vinent farem 25 anys.

Maria Alonso, responsable de l’Esplai Itaca

L’esforç ha valgut la pena: els nous locals ja estan en marxa

El passat 13 de febrer vam celebrar al Res-
taurant Cafè de Baix la segona Calçotada de 
la Penya Barcelonista. Més de 100 assistents 
van gaudir d’una nova trobada a la nostra 
vila. Durant el matí, als terrenys de la Llar 
Santa Rosalia, es van anar coent els més de 
1800 calçots. Ja al migdia, a la terrassa del 
cafè, ens els vàrem menjar. Un cop rentades 

les mans, ens vàrem traslladar a la sala privada del Restaurant, on 
vam menjar la carn, les mongetes, les patates, la crema catalana...
Amb una mica de pressa per poder veure la final de la Copa de Rei 
de bàsquet (per cert amb victòria sobre el Madrid, i a Madrid), vam 
fer un bingo per recaptar diners per l’entitat. Una nova jornada de 
germanor de la Penya Barcelonista.

Vuit nois de la Llar Santa Rosalia van anar al Camp Nou el passat 
gener a veure el partit de Copa del Rei entre l’Almeria i el Barça. 
A través del lligam que tenim amb el club, la Penya va aconseguir 
les entrades per tots aquests nois, que van tornar contentíssims, 
sobretot després del resultat del partit: 5-0.

La Penya té per als propers mesos diverses activitats previstes. De 
cara a la primavera, visitarem el Museu del Barça. També realitza-
rem noves jornades gastronòmiques, aprofitant que serà tempo-
rada dels pèsols del Maresme, com també una garrinada. Pel cap 

de setmana de l’1 de maig ens desplaçarem a Donostia. El Barça 
jugarà a Anoeta, segurament en un dels partits decisius de la tem-
porada. Les inscripcions per aquest desplaçament ja són obertes. I, 
finalment, ens estem movent per poder aconseguir entrades i po-
der muntar un autocar per la final de Copa contra el Real Madrid 
que es jugarà a València el proper 20 d’abril. 

Penya Barcelonista El Masnou-Ocata-Teià

De la calçotada als pèsols, de Mestalla a Anoeta

Vistes dels nous locals de l’Esplai Itaca.

El grup de cuiners de la calçotada.
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Passejada per Teià: Mostra de rellotges de sol
Dins del seu cicle « Patrimoni », l’Associació UNESCO EL MASNOU 
ha organitzat una passejada per Teià per admirar els rellotges de sol de 
Can Llaurador, Can Cinto Feu, Can Mora, Can Lladó i Ca l’Uriach.

Uns dies abans, la Teresa Casals, que sembla conèixer els 6.085 
habitants del poble (cens de 2009) i a qui tothom obre les portes 
de casa seva, ens havia acompanyat per avisar als propietaris de les 
masies de la nostra vinguda.

El dissabte 23 de novembre a les 10 h del matí una vintena d’in-
teressats ens vam trobar davant de Can Llaurador. En Josep Maria 
i en Jordi Balada, és a dir l’Arxiu Municipal d’Història de Teià en 
persona, ens van guiar. Ells ja ens havien proporcionat informació 
escrita per distribuir als assistents. Ells es coneixen tots els racons 
del poble i no paren de buscar i trobar documents. 

Amb el cap enlairat, vam admirar-ne uns quants de rellotges. Uns 
rellotges – els que no han estat restaurats – que mica en mica van 
desapareixent, que s’estan esborrant del tot. Joies del passat que 
regien les feines de les cases pairals d’un cert rang. I que - molt 
sovint al costat de finestrals gòtics -decoraven les façanes.

Ha estat una passejada molt enriquidora. Però no només cultu-
ralment. Sí que els rellotges han estat en tot moment el centre 
d’atenció, però ens atreviríem a dir que les 4 hores de passejada 
(n’havíem previst 2!) ens han fet viure moltes altres coses. Hem 
pogut conèixer tots els propietaris de les masies que hem visitat. 
Cada cop que trepitjàvem l’era d’una masia, la benvinguda era 
més que cordial, era afectuosa i alegre. I hem tingut el privilegi 
d’escoltar  històries i anècdotes – moltes – sobre la vida a les ma-
sies i al poble; entranyables, valuosos documents orals que – si 
ningú no en pren nota – s’aniran oblidant, s’aniran esborrant com 
els rellotges de sol.  

 Associació Unesco el Masnou

El rellotge de sol de la masia de Can Lladó.

Panoràmica de la masia de Can Mora, amb el rellotge de sol de la façana.

L’exposició del pessebre popular
El passat diumenge 30 de gener es va cloure l’exposició del pesse-

bre popular a la CMC La Unió, realitzat pels “Pessebristes de Teià”, 
i que va rebre, segons dades de la pròpia CMC La Unió, prop de 
2.500 visitants, durant els dies d’obertura. Ha estat una exposició 
reeixida, tant per la qualitat artística del pessebre, com pel nombre 
de visitants, també de fora de Teià. Aquest mateix diumenge, dia 
30, es van exposar les fotografies dels dotze participants del “I Con-
curs Fotogràfic del Pessebre”:  Enriqueta Guasch, Josep Mª Segura, 

Karol Garcia, Montse Tarradas, Carles Ramentol, Toni Cano, Jordi 
Corachan, Jordi Molina, Helena Riba, Sara Domingo, Maria Valls i 
Guille Arjona. No hi va haver guanyador, sinó tres finalistes; Josep 
Mª Segura, Carles Ramentol i Enriqueta Guasch. 

Esperem que per aquest proper Nadal 2011, es torni a repetir 
aquesta activitat pessebrista, i fotogràfica, que tanta expectació i 
caliu ha donat en aquestes diades. ENHORABONA. 

Pessebristes de Teià

Fotografia de Carles Ramentol Fotografia de josep Mª Segura Fotografia d’Enriqueta Guasch
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El dinar de Nadal, amb 
la Marató de TV3

El passat 18 de desembre es va celebrar novament el Dinar de 
Nadal dels Llubakus. Fou altre cop al Teatre de la Palma, on ens 
vam reunir un total de 80 persones per gaudir d’una completa 
jornada. 

L’àpat: pica-pica, escudella, pollastre, postres, neules, torrons i 
cava.  Un bon assaig de cara a les festes nadalenques.

Després del dinar els nens van repartir un petit obsequi als as-
sistents. Les típiques calces i calçotets vermells de cap d’any. En 
aquesta ocasió amb la incorporació del logo brodat dels Llubakus 
ben visible. Un detall de la Montse Creus i en Francesc Roca, a 
qui aprofitem novament per donar el nostre agraïment.  Després 
vàrem fer un Bingo ple de premis de tot tipus. Tota la recaptació 
va anar destinada a la Marató de TV3, ja que el dinar era un acte 
solidari amb la causa. En tot el cap de setmana es van recollir 
345,60 euros. 

Després es va projectar el vídeo d’“A Teià, el futbol enganxa”. 
Un petit resum del Campionat d’estiu de Futbol Sala, que ens va 
permetre recordar bons moments. El muntatge el van fer la Laia i 
el Ricki, a qui agraïm també el seu esforç.  

Cap a les 7 de la tarda vam projectar el curtmetratge “Chorreo”, 
realitzat per la productora  Grup Cinema Art i dirigida per Fran-
cesc Cànova. La història gira entorn el dia que es va viure a la ca-
pital d’Espanya durant el 2-6 que el Barça li va endossar al Madrid 
al Bernabeu. Vàrem riure d’allò més.

Vam acabar la jornada veient el partit de la lliga de futbol entre 
l’Espanyol i el Barça, que ens va deixar bocabadats amb una nova 
golejada del conjunt blaugrana.

El proper acte dels Llubakus serà La Festa de Carnestoltes, que 
organitzarem conjuntament amb els Garrins de Teià, els Dimonis 
i La Palma, el proper 5 de març al teatre de La Palma. 

Llubakus

ANTONI RAMONET MARTINEZ
El pilot de trial teianenc Antoni Ramonet Martinez, de 51 anys, 

ha estat, el darrer any 2010, doble Campió de Trial amb moto de 
Catalunya, en les categories:

• CAMPIONAT D’EXPERTS EN CLÀSSIQUES amb Fantic 240 
(2t) del1979 i 11 proves disputades.

• CAMPIONAT MÀSTER (VETERANS), i 5 proves disputades.

Amics de la Moto

LA FIRA VERDA 
el primer dissabte de cada mes a Teià

Vols formar part d’una cooperativa de 
consum responsable com la Cistella Verda?

Desde febrer de 2011 la Fira Verda es celebra el primer dissabte de 
cada mes a la plaça de la Cooperativa de Teià. Hi trobaràs produc-
tes ecològics, de temporada, de proximitat i artesanals. Cada mes 
convidarem una entitat del poble i organitzarem activitats (taller 
de sabó, taller de conserves, jocs infantils, etc). Estigues atent a 
la cartelleria del poble, consulta la nostra web  o segueix-nos al 
facebook: Cistella Verda.

Grup de Consum Responsable Cistella Verda

Saps què és i com funciona una cooperativa de consum res-
ponsable? Visita la nostra web i si estàs interessat en crear una 
cooperativa com la nostra vine a la trobada que hem organitzat 
per tal de conèixer gent amb el mateix interès que tu. La trobada 
informativa es farà el proper dilluns 14 de març a les 19.30h 
a la sala gran de la CMC La Unió.

MÉS INFORMACIÓ: www.cistellaverda.com

Grup de Consum Responsable Cistella Verda
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COOPERACIÓ
CONSELL MUNICIPAL DE COOPERACIÓ

El CMCiS rebaixa el seu pressupost per al 2011 a 4000 euros
El passat dia 9 de febrer ens vàrem reunir el Consell Municipal 
de Cooperació i Solidaritat,  a fi efecte de planificar les accions a 
emprendre en aquest any 2011. 
Vàrem veure la necessitat de sensibilitzar-nos tots plegats tan per 
atendre les necessitats d’aquells països que no disposen del més 
necessari per viure (escoles, sanitat, aigua…) com per atendre als 
més propers a nosaltres, és a dir, aquella gent que a causa de la crisi 
s’ho està passant molt malament a casa nostra.
Per aquest motiu, a l’hora de planificar el pressupost per l’ àrea  
de cooperació per al 2011-2012, sabent que podríem disposar de 
20.000 € repartit en dos anys,  vàrem consensuar que per aquest 
any 2011 només disposaríem de 4.000 €, col·laborant així d’una 

manera directa a sortir del mal moment que estem passant, tot i 
ser molt conscients que hi han pobles arreu del món  que encara 
estan molt pitjor que nosaltres.
Així doncs, amb aquesta mesura, col·laborem amb l’esforç que 
tots plegats fem, esperant una millora de la situació actual per 
tal de poder disposar per al proper exercici d’un pressupost 
més ampli, tot i continuar recordant que nosaltres pertanyem 
a la part privilegiada del món i que per tant, estem moralment 
obligats a destinar un petit percentatge (0,7%) a  aquells més 
desafavorits.

Josse Matarrodona, representant del Consell Municipal de Cooperació

20 anys i algunes dades....
Aquest any ens hem fet grans, 20 anys 
són molts anys de treball de l’Assem-
blea Local del GRAMC de Teià. Un 
creixement amb llums i ombres. 

20 anys on nosaltres hem canviat com a persones i com a 
entitat i, amb nosaltres, ha canviat el nostre poble, el nostre 
país, la nostra societat i els moviments migratoris.

En 20 anys els estrangers d’origen extracomunitari a Catalu-
nya han crescut considerablement, mentre a Teià el seu creixe-
ment ha estat molt moderat. Fa 20 anys Teià era un dels pobles 
del Maresme amb un percentatge d’extracomunitaris superior 
a la mitjana de Catalunya (2.5 %), en canvi avui estem molt 
per sota de la mitjana de Catalunya: estrangers a Teià 5.01%, al 
Maresme 12.37% i a Catalunya 15,91%. 

Aquests canvis a Teià van lligats a la desaparició del sector 
agrícola i a la manca absoluta de recursos econòmics propis 
que generin nínxols professionals que solen ser ocupats per la 
població migrada, i a la confirmació de la transformació de la 
nostra població en una població dormitori.

Diferències que també es dibuixen en l’estructura de la po-
blació estrangera. A Teià, com ara fa 20 anys, continua tenint 
un pes molt important la comunitat gambiana (a la resta de 
Catalunya aquesta comunitat és molt petita) amb un arrela-
ment important (moltes de les famílies viuen aquí des de fa 25 
anys). Com fa 20 anys, el pes de la població estrangera d’origen 
comunitari o de països dels anomenats del nord és molt més 
elevada que a la resta de Catalunya (més del 50% dels estran-
gers que viuen a Teià son europeus). 

20 anys que també han canviat les necessitats de la pobla-
ció migrada a Teià. Amb una comunitat assentada des de fa 
temps (pels que l’habitatge i l’estabilitat en la feina s’han 
transformat en les principals necessitats) i una població flo-
tant (i els papers són els maldecaps d’aquesta població de 
pas). Per tant, amb més o menys encerts, la feina del GRAMC 
s’ha anat modificant. 

L’acollida i l’aprenentatge de la llengua oral han anat deixant  
pas al treball amb els fills d’aquesta població migrada assenta-
da a Teià, no perquè no siguin una necessitat encara viva, sinó 
perquè el conveni amb CITE i el paper de l’escola d’adults de 
Masnou -Teià han assumit part d’aquesta feina. 

I perquè el treball amb els infants?  L’èxit de la inclusió 
social passa inexorablement per l’ascensor social (com ens 
ha demostrat altres processos migratoris) i aquest, per a les 
classes menys afavorides, pràcticament només té parada en 
la seva formació. Un repte en el que no ens podem perme-
tre fracassar, perquè ells serien les víctimes però tots nosal-
tres els derrotats. Comparteixen moltes coses amb els joves 
d’aquí però hi ha diferències que a la llarga poden tenir molta 
importància. El cost de no fer bé aquest procés, com ens ho 
demostren arreu d’Europa, és la configuració d’una identitat 
aliena i fins i tot contrària a la identitat del país d’acollida.  I 
és aquí, en la configuració d’aquesta identitat i de les eines 
per fer front a les dificultats imposades com a joves, com a 
estudiants, com a treballadors i com a aturats, on apareix el 
veritable sentit de la tasca que es fa des del GRAMC.  Una 
identitat que ajudi a enfrontar-se i no a confrontar-se amb la 
realitat social on vivim. I és aquí on té més valor la feina feta 
des del GRAMC.

També hem intentant sensibilitzar la societat d’acollida mos-
trant el nou espai social on la convivència amb la diversitat i la 
diferència serà essencial. 

20 anys on no han mancat actituds de denúncia.  
20 anys en els que hem après que no sabem res i que la di-

alèctica continua sent la millor eina de pensament i d’acció 
social.

20 anys del GRAMC, una experiència d’intervenció social, 
educativa i cultural. 

20 anys d’un somni inacabat perquè, com tots els somnis, 
cada dia s’ha de reinventar. 

WWW.GRAMC.ORG | assemblea-local@gramc-teia.org
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L’Associació Ak Benn 
prepara una altra mostra per fer-se visibles durant 
el proper FORUM SOCIAL MUNDIAL que, quan 
llegireu aquest article, ja s’haurà celebrat a Dakar

Avui Amics d’Ak Benn us donem a conèixer la veu d’un amic 
del Regne Unit que coneix bé la realitat senegalesa i els va visi-
tar durant la darrera mostra que van fer.

Carta a la revista AK BENN de Dakar
Amics,
Soc molt feliç d’haver pogut visitar a Dakar, la vostra exposició. 

M’ha impressionat per la seva qualitat i per l’ambient d’acollida 
que he trobat.

Estic molt content de veure la implicació dels joves en totes les 
vostres activitats i sobretot en l’acompanyament dels més petits. La 
majoria dels animadors que dinamitzen les sessions han estat bene-
ficiaris al seu torn quan ells eren els infants!. Molts d’ells son noies 
i nois estudiants de secundària o de la universitat. Ben segur que 
el seu treball de voluntariat, els ajuda a preparar-se pel seu futur 
i representa una important contribució al desenvolupament de la 
seva comunitat. Per a mi, aquest és l’autèntic desenvolupament.

La qualitat del treball de costura de “les mamans” es impressio-
nant.....bonics colors, dissenys captivadors, idees genials...no me’n-
he pogut estar de  firar-me i a l’arribar a casa pensar que m’hauria 
d’haver endut moltes més coses!...

Sou uns artistes!. L’escultura d’en Cheikh, els quadres i objectes 
d’Assane, els mòbils fets amb materials naturals i de reciclatge, és 
digne de ser a qualsevol galeria del món. El que m’ha colpit més de 
la vostra exposició, és l’apartat “Le Sénégal par ses têtes” sobretot 
el personatge clau que representa la dona senegalesa, el pilar de la 
família, veritable motor de l’economia familiar i punta de llança 
d’un seguit d’activitats clau en el sector informal.

Amb AK BENN esteu fent una gran contribució a la comuni-
tat del barri de Grand-Yoff, sobretot en aquesta fràgil, important i 
nombrosa franja que representen els joves i els infants.

Coratge i continueu  endavant !
Ian Hopwood, Representant de l’UNICEF  (2000-2008)

www.akbenn.webs.com | amics-ak-benn@ak-benn.eu 

Botica Natural ONGD
QuI SOm? 
Botica Natural Ongd és una organització no governamental per 

al desenvolupament, de cooperació sanitària, de caràcter interna-
cional, amb seu social a Catalunya, fundada l’any 2003.

És una associació sense ànim de lucre, declarada d’utilitat pública, in-
dependent tant confessionalment com políticament. La seva actuació 
es basa en el respecte als drets humans i a la dignitat de la persona.

LA NOSTRA mISSIÓ:
Som una associació que es va crear per a contribuir a la millora 

sanitària de les poblacions arreu del món, en situació d’emergèn-
cia, desvalgudes o marginades, a través d’accions humanitàries 
que permetin superar un període crític i potenciar l’optimització 
dels seus recursos naturals d’utilitat terapèutica.

QuÈ FEm?
Formem un equip de professionals que donen assistència sani-

tària i fem investigació de remeis autòctons per potenciar-ne l’ús, 
prevenció i educació per al desenvolupament a grups ètnics redu-
ïts on no hi arriba cap tipus d’ajut.

INICIS:
L’any 2001, ens posem en contacte i convivim amb l’ètnia Coca-

ma, a la selva amazònica peruana, on som testimonis de l’elevada 
morbiditat poblacional, les mancances higièniques i sanitàries, i 
el patiment humà, a la vegada que descobrim la potencialitat  cu-
rativa de les plantes medicinals autòctones.

L’any 2003, juntament amb dos membres més, decideixen fun-
dar l’associació Botica Natural ONGD amb l’objectiu de millorar 
les condicions sanitàries de poblacions oblidades, impulsant un 
desenvolupament humà participatiu. 

Actualment realitzem projectes a: Catalunya, Perú, Madagascar, 
Veneçuela, Senegal, Níger i Benin.

Botica Natural
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La veu interior

AGRESSIVITAT, LA DROGA DEL SEGLE XXI
Silvia Ganges

En el meu dia a dia, treballo en dues feines ben boniques i en les 
dues tinc el plaer de compartir-me amb nens i joves. En aquest com-
partir, tinc l’oportunitat de passar per molts instituts i d’observar mol-
tes actituds i respostes davant els meus tallers i, us puc assegurar, que 
cap d’elles em deixen indiferent. 

L’agressivitat, és sense dubte la droga d’aquest segle. Per què? 
Molt senzill, perquè sembla que és l’única resposta davant d’un con-
flicte! Els joves sovint em diuen que a l’hora de  la veritat, quan en 
aquesta vida et trobes amb situacions injustes i amb gent que et mo-
lesta o inclús t’agredeix, només tens una sortida, i és pagar amb la 
mateixa moneda, deixar-li clar qui mana i assegurar-se que no li faran 
res més, amb un parell de toques guapos! I no ho diuen en broma, 
eh? Realment estan convençuts que demostrar la força i el poder a 
l’altre és la via per mantenir-se segurs i salvats. En general, es confon 
el respecte amb la por i sovint ens trobem amb un jovent que puja 
creient que aquest món és una selva i que sobreviu el més fort. Sabíeu 
que està demostrat que el nostre cervell reacciona quan 
provoquem la por en algú, produint una disminució de 
la pròpia? Així, fisiològicament sentim com s’alleuja la 
nostra por a mida que va creixent la 
de l’altre i el cervell s’acos-
tuma a aquesta sensació 
provocant la necessitat 
de generar més por per 
obtenir més seguretat.

Sempre dono als jo-
ves la mateixa resposta, 
i he decidit compar-
tir-la amb tots vosaltres 

perquè considero que és un tema prou important com perquè tots hi 
pensem una mica. És veritat que trencar-li la cara a algú pot funcionar  
i que, fins i tot,  pot semblar eficaç, però per res del món es converteix 
en la solució d’un problema.

I si no, pensem-hi. Utilitzar l’agressivitat com a solució és com utilit-
zar la droga. Els hi demano als joves que s’imaginin que la meva vida és 
una merda???? i que em trobo en un pou sense sortida, on el que vull 
és desaparèixer i deixar de patir. Prenc la droga per poder evadir-me i, el 
cert, és que és una resposta ràpida, pràctica i eficaç. Sens dubte, la droga 
fa que m’oblidi de tot, però llavors l’efecte desapareix i m’haig de tor-
nar a encarar a la realitat, quedant-me només dues opcions; o afrontar 
aquesta realitat o tornar-me a drogar. Així funciona la violència. Engan-
xa, és ràpida, pràctica i eficaç, i t’atrapa dins d’un cercle sense sortida. 

En primer lloc es pretén arreglar una acció negativa; que et peguin 
o maltractin, utilitzant la mateixa acció; l’agressió. Així es passa de ser 
una víctima a ser l’agressor en un pim-pam! En segon lloc, es redueixen 

tots els recursos a una única solució i s’omet el ventall de respostes 
que existeixen per poder fer front a un conflicte. En tercer lloc, un 
es condemna a viure en tensió, sempre preparat per atacar abans 
de ser atacat. I finalment, s’escull viure dins d’una farsa en la que 
un creu que té el control i que domina la situació, quan realment 
és una víctima de la seva pròpia por i de la dels altres. Igual que 
la droga, l’agressivitat és autodestructiva i és impossible que es 
converteixi en una opció positiva i sana. 

Així doncs, si es veu tant clar i és tant evident i fàcil de com-
prendre, jo em pregunto; Com pot ser que part dels nostres 
joves ho entenguin tal com ho fan? D’on han tret aquest mis-
satge? Què han vist que ho tenen tant clar i que es comporten 

de manera tant agressiva? Insisteixo sempre que els nostres 
nens són un mirall i un reflex del que som i fem nosaltres.  

Per tant, us convido a tots a reflexionar sobre què és el 
que mostrem i ensenyem. Us convido a qüestionar-nos 
les nostres pròpies creences perquè moltes vegades veiem 
normal el que no ho hauria de ser. Moltes vegades fem 

nostre el que fa temps que s’utilitza i creiem que la tradició 
i l’hàbit són fonts de seguretat i correcció. Mirem dins nostre, i 
mirem també què fem fora, perquè alguna cosa no funciona i 
us asseguro que no són precisament els joves.

Es confón el respecte amb
la por i sovint ens trobem 

amb un jovent que creu que 
aquest món és una selva i 
només sobreviu el més fort

Amb ulls de Pepita...

La natura és meravellosa perquè quan passes per un 
plantat ple d’ametllers florits, tens un goig a l’instant. 
Et meravelles pel fruit que d’ells en trauran. Ametlles 
torrades i torrons de Nadal, per fer la picada i orxata, 
si en cal. També ens dóna la natura, fruites i verdures 
per menjar, per seguir la nostra vida, sense haver-nos 
de preocupar.

Gràcies per estar al món, i seguir la vida dia a dia, 

conservar la salut que Déu ens dóna, amb un clima 
i temperatura tan bons. Tenim una vida tranquil·la, 
com tothom tenim estones iguals, esperant que demà 
sigui un nou dia, i gaudir de la nostra tranquil·litat. 

Desitjant una bona primavera i tranquil·litat per a 
totes les persones que compartim Teià.

Pepita Fontana

La flor de l’ametller
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UN PARE NOVELL A L’ESCOLA EL CIM
Ara fa un any ens vam retrobar els ex-alum-

nes de la promoció de l’escola El Cim que vam 
acabar 8è d’EGB (curs actualment desaparegut; 
ens fem grans) l’any 1989. En feia 20 que ha-
víem acabat i amb alguns que no ens havíem 
tornat a veure! Impactant! 

Tant o més que tornar a l’escola per acom-
panyar-hi el meu fill aquest passat mes de se-
tembre perquè hi comencés P3. Pre-inscripció, 
matrícula, reunió de presentació, assemblea de 
l’AMPA, entrevista amb la tutora,... Tot plegat 

per familiaritzar-nos amb el funcionament gene-
ral del centre.

En aquests darrers vint anys hi havia estat 
alguna altra vegada, a l’escola, però no mas-
sa.  I la veritat és que l’edifici no ha canviat pas 
gaire, a excepció de la recent ampliació de les 
aules d’infantil i del gimnàs. Això sí; vaig tenir 
la sensació de veure-ho tot més petit del que 
ho recordava!.

També he tornat a coincidir amb mestres 
d’aquella època (com el Manolo, la Montse Cid, 
la Núria Targa, la Mari, la Pili, la Peña...), i amb 

mots nens i nenes d’aleshores que ara també 
són pares i mares.

I aquests bons records de la meva etapa esco-
lar s’han transformat ara en il·lusió per participar 
com a pare de la vida del centre, per acompanyar 
de prop els meus fills en la seva educació. Supo-
so que en sabrem, però de moment el Claustre 
ens ha brindat una boníssima oportunitat per 
materialitzar-ho: el projecte de Comunitat Educa-
tiva. Espero que sabrem aprofitar-la.

Oriol Vall-llovera

Digues! DIGUES LA TEVA I ENVIA ELS TEUS COMENTARIS A: butlleti@teia.cat
Si vols que el teu text surti en el proper butlletí envia’l abans del 5 d’abril.

La Foto
Marino Alonso

El regidor de Tots per Teià, Marino Alonso, ha hagut de 
renunciar a la seva acta com a regidor d’aquest Ajuntament 
a causa d’un problema personal que l’obliga a prioritzar la 
seva salut. Al llarg de gairebé quatre anys, en Marino ha de-
mostrat el seu compromís i responsabilitat amb la seva tas-
ca com a regidor, prioritzant en tot moment la seva voluntat 
de servei al poble, fent una oposició constructiva i aportant 
la seva experiència a l’Ajuntament. 

Tanmateix, això no és un adéu en la seva participació amb 
el consistori municipal, sinó un fins ara, tal i com ell mateix 
va verbalitzar durant el darrer ple: “malgrat no poder seguir 
treballant de manera activa com a regidor, us ben asseguro 
que la meva actitud no serà pas passiva”. Volem aprofitar 
també aquestes ratlles per donar la benvinguda a la nova 
regidora de Tots per Teià, Aida Soler. Bona feina! I a seguir 
treballant pel poble!

D’esquerra a dreta començant per dalt: Antoni López (txT), Fina Ribas (CiU), Aida Soler (txT), Marino Alonso (txT), Josep Botey (CiU), Sara Pérez (ERC) i Jordi Soler 

(CiU). D’esquerra a dreta, segona fila: Anna Maria Balada (ERC), Emma Peiró (ERC), Jaume Sabatés (PSC), Clara Mir (ERC), Miquel Mònico (txT) i Maria Jorba (txT).



CONVOCATÒRIA D'AUDIÈNCIA PÚBLICA SOBRE 
LA GESTIÓ ECONÒMICA DE L'AJUNTAMENT DE TEIÀ

L'equip de govern presentarà les darreres mesures aplicades en matèria econòmica

Dimecres 9 de març 
a les 20 hores
a la sala d’actes de 
la CMC La Unió

ORDRE DEL DIA:

• Pla de Sanejament 2011-2014 

• Pressupost 2011

• Torn obert de paraules

AGENDA
Dimarts 8 de març al refugi
Calçotada del dia de la dona treballadora
Nosaltres hi posem els calçots i la beguda; vosaltres la carn, 
postres i els coberts. Inscripcions a la CMC la Unió, 93 540 12 
63 - cultura@teia.cat. Ho organitza REGIDORIA DE CULTURA

Dimarts 8 de març a les 18h a la Biblioteca Can Llaurador
Especial Hora del conte
Celebrem el Dia de la Dona Treballadora i la Thaís Blasco ens 
explica el conte d’una nena que es pregunta Què seré quan 
sigui gran?

Diumenge 13 de març a les 8.30h
Caminades Matinals per el Parc de la Serralada Litoral
Organitza: Club Excursionista Teià (www.teia.cat/cet/)

Dimarts 15 de març a les 18h 
a la Biblioteca de Can Llaurador
Teià explica contes
L’Arantxa Ruiz i la Núria Michelena ens ofereixen el conte 
Dimitri de joan de Déu Prats. 
A continuació: Taller de xapes.
Cal inscrire’s al telèfon 93/555-01-04 o bé per correu elec-
trònic a b.teia@diba.cat.

Dimecres 16 de març
Racó poétic
La Primitiva López condueix aquest espai per als amants de la 
poesia. Apunta’t a les trobades que es fan cada tercer dimecres 
de mes. xerrarem i farem lectures de poesia.

Dijous 17 de mar
Taller de Fimo
Farem figuretes, arrecades, clauers i tot allò que vulgueu.
Taller gratuït. Ho organitza: Regidoria de joventut
Divedres 18 de març
Xerrem de llibres
Amb la Rosa Villaplana. Si t’agrada llegir apunta’t a aquestes 
trobades que es faran el tercer divendres de cada mes.

Dissabte 19 de març a les 7h
Sortida de senderisme Montgó - L’Escala (Baix Empordà)
Cal tenir la llicencia de la FEEC i inscriure’s abans del 12/03/11. 
Preu per persona. 35 €. NO socis 5 € mes.
Inscripcions: 93 555 78 42 i 691 105 819.
Organitza: Club Excursionista Teià (www.teia.cat/cet/)

Dissabte 2 d’abril i dissabte 7 de maig
de 10 a 14h a la plaça de la Cooperativa
La Fira Verda
Una fira agroecològica on trobareu productes de proximitat, 
ecològics i artesanals. Es celebra el primer dissabte de cada mes.

De l’11-17 d’abril
Setmana Cultural
Una setmana destinada a promoure la cultura i donar difusió a 
una de les eines més importants del desenvolupament educatiu 
de l’home: el llibre. 
El 17 d’abril s’entregaran els premis de la Mostra Literària 2011.

SI VOLEU SABER TOTES LES ACTIVITATS DELS PROPERS 
MESOS CONSULTEU L’AGENDA AL WEB: www.teia.cat


